
Na czym polega kisze-
nie, co najlepiej nadaje 
się do kiszenia i dlacze-
go kiszonki mogą pozy-
tywnie wpłynąć 
na nasze zdrowie? 
Zapraszamy na 
Wywiad Kuriera.

czytaj str. 7

Samorząd cały czas 
podejmuje działania 
mające na celu uszczel-
nienie całego systemu 
gospodarki odpadami.

czytaj str. 14

W Gminnym Centrum 
Kultury i Promocji  
w Kobylnicy odbył 
się jesienny Przegląd 
Talentów Muzycznych. 
Wydarzenie jak zawsze 
umożliwiło artystom 
zaprezentowanie się 
szerszej publiczności.

czytaj str. 5
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Pracownicy samorzą-
dów z terenu Powiatu 
Słupskiego spotkali się 
w hali Szkoły Podsta-
wowej w Kobylnicy, 
aby na boisku rozstrzy-
gnąć, kto w tym sezo-
nie najlepiej 
gra w siatkówkę. 

Obchody Narodowego 
Święta Niepodległości
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Źle się dzieje na naszych 
wschodnich rubieżach. Grani-
ca polsko-białoruska stała się 
zarzewiem międzynarodowe-
go konfliktu. Włodarze Rzecz-
pospolitej nazywają to już 
wojną hybrydową choć jest 
to definicja bardzo niepre-
cyzyjna. Wojna hybrydowa 
bowiem to strategia wojenna 
łącząca działania konwencjo-
nalne, nieregularne, cyber-
netyczne, terroryzm i prze-
stępczość, w tym samym 
czasie i na tym samym polu 
bitwy, dla osiągnięcia celów 
politycznych. My tymczasem 
mamy do czynienia z nara-
stającym kryzysem migracyj-
nym, kryzysem którego nasze 
„Zosie Samosie” rozwiązać 
nie potrafią a innym wtrącać 
się do niego nie pozwalają. 
Gdyby sprawę umiędzynaro-
dowić od początku, stworzyć 
wspólny blok państw euro-
pejskich w obronie unijnej 
wszak granicy, konflikt dałoby 
się niechybnie zlikwidować 
w zarzewiu. Tymczasem Pe-
ryskop informuje, że wyda-
rzenia na pograniczu polsko-
-białoruskim to już nie tylko 
kolejny problem migracyjny 
prowadzący do humanitarnej 
katastrofy, to kryzys euro-
pejskiej wspólnoty, a nawet 
groźba konfliktu militarnego. 
Wprowadzone przez Polskę 
przepisy stanu wyjątkowego 
nie dopuszczają do granicz-
nej strefy dziennikarzy ani 
polskich ani zagranicznych 
środków przekazu. Jedyny 
wyjątek to media będące 
na usługach rządu. Dlate-
go nie można się dziwić, że 
w światowych doniesieniach 
pojawiają się komentarze 
białoruskiej prasy i obrazy 
białoruskiej telewizji. Natio-
nal Defence przytacza słowa 
Łukaszenki, który twierdzi, że 
to wina przemytników: „wsa-
dzają ich do samolotu (…) 
zostają przewiezieni przez 

granice a tam przejmują ich 
Polacy, Niemcy, Ukraińcy. 
Wszystko za pieniądze. Biało-
ruś ich przepuszcza i nawet 
chętnie się pozbywa. Wpro-
wadziliście sankcje przeciwko 
mnie, przeciwko Białorusi-
nom. Poszliście na wojnę hy-
brydową z Białorusią powia-
da Łukaszenka. I wy łajdacy 
szaleńcy chcecie, żebym was 
chronił także przed imigran-
tami? - wścieka się białoruski 
dyktator. Być może jest w tym 
ziarenko logiki. Sami mając 
za uszami łamanie podsta-
wowych zasad demokracji, 
szukamy przysłowiowego 
źdźbła w oku Łukaszenki. 
Gdybyśmy nie czepiali się Bia-
łorusa to inny status miałaby 
polska mniejszość narodowa, 
w więzieniach nie siedzieli by 
polonijni liderzy a granice być 
może byłyby spokojne. Guar-
dian przytacza inne słowa Łu-
kaszenki: Jesteśmy świadomi 
siebie, znamy swoje miejsce 
ale nie uklękniemy. Unia też 
klękać nie zamierza. Nakłada 
na Białoruś kolejne sankcje. 
My tymczasem za pomącą 
szczotek ogólnowojskowych 
budujemy prymitywne płoty 
z żyletkowego drutu. W tygo-
dniku Angora na temat gra-
nicznego konfliktu wypo-
wiada się ekspert wojskowy, 
major rezerwy Michał Fiszer, 
który opisuje jak będąc obser-
watorem wojskowym w Iraku 
i w Kuwejcie obserwował 
budowę podobnych granicz-
nych umocnień: Powstał tam 
między innymi bardzo wysoki 
podwójny metalowy płot, do 
którego podłączono wyso-
kie napięcie. Płot ten jednak 
powstał kilkaset metrów od 
granicy, po kuwejckiej stro-
nie. Na samej granicy był 
głęboki rów, wzdłuż którego 
po asfaltowej drodze jeździły 
patrole policyjne. Każdy kto 
próbował uszkodzić płot i wy-
konać w nim jakiś wyłom był 

już na głębokim kuwejckim 
terytorium. Można go było 
nawet bezkarnie zastrzelić, 
bądź wsadzić do więzienia za 
nielegalne przekroczenie gra-
nicy. Nasze służby nie mogą 
użyć w stosunku do atakują-
cych graniczny płot agentów 
OMON żadnych radykalnych 
środków, bo oni przebywają 
w tym czasie na terytorium 
własnego kraju. Dlaczego za-
tem nie postawiliśmy płotu 
500 metrów od granicy? pyta 
ekspert Angory. Pas między 
płotem a rzeczywistą linią 
granicy byłby wtedy naszym 
terytorium, na którym zgod-
nie z międzynarodowym 
prawem możemy nawet in-
truza zastrzelić, aresztować 
i wymienić przykładowo za 
więzionego Andrzeja Poczo-
buta. Rzecz w tym, że nasze 
władze dysponując nieogra-
niczoną liczbą ekspertów, nie 
słuchają zdania fachowców 
lecz podszeptów politycz-
nych klakierów gwarantujący 
wzrost sondażowych słup-
ków. Dlatego Mateusz Mora-
wiecki wojennego zarzewia 
dopatruje się w działaniach 
Unii Europejskiej a nie w kon-
flikcie granicznym z Biało-
rusią i jej potężnym jakby 
nie patrzeć sojusznikiem. 
Newsweek przytacza na tę 
okoliczność słowa Mateusza 
Morawieckiego: „Jeśli Komi-
sja Europejska rozpocznie III 
wojnę światową, będziemy 
bronić naszych praw każdą 
dostępną bronią”. Co ciekawe, 
słowa te wypowiedział polski 
premier na łamach Financial 
Times jednego z najpoczyt-
niejszych dzienników ekono-
micznych na świecie. W ten 
sposób odniósł się do groźby 
zakręcenia kurka z unijnymi 
pieniędzmi dla Polski. Kpina 
czy indolencja?

Przeglądu prasy dokonał
Tadeusz Gawlik

25 listopada 2021
Porządek sesji:
 1. Otwarcie XLI sesji Rady Gminy – stwierdzenie prawomocności obrad.
 2. Przyjęcie porządku obrad.
 3. Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym.
 4. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Kobylnica za rok szkolny 

2020/2021.
 5. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie:
 1) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kobylnica,
 2) o zmianie uchwały budżetowej Gminy Kobylnica na 2021 rok,
 3) ustalenia diety w formie ryczałtu miesięcznego dla Przewodniczącego Rady Gminy Kobylnica,
 4) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Kobylnica,
 5) określania górnych stawek opłat za usługi odbioru i zagospodarowania odpadów 

komunalnych ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani 
do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy oraz 
za usługi w zakresie odbioru i transportu nieczystości ciekłych ponoszonych przez wła-
ścicieli nieruchomości za usługi opróżniania zbiorników bezodpływowych i transportu 
nieczystości ciekłych na terenie Gminy Kobylnica,

6) udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Słupskiego na realizację zadania pu-
blicznego pod nazwą: „Organizacja systemu rozgrywek sportowych w ramach Powia-
towej Olimpiady Dzieci i Młodzieży szkół podstawowych i ponadpodstawowych na lata 
2022-2024”,

 7) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Miastem Słupsk w sprawie zasad pro-
wadzenia pozaprzedszkolnego punktu katechetycznego dla wychowanków oddziałów 
przedszkolnych wyznania Kościoła Bożego w Chrystusie,

 8) uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Uzależ-
nień na 2022 rok w Gminie Kobylnica,

 9) przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochro-
ny Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2032 w Gminie Kobylnica.

 6. Interpelacje i zapytania radnych.
 7. Wolne wnioski.
 8. Zakończenie XLI sesji Rady Gminy Kobylnica.

U podstaw koncepcji GOZ 
znajduje się tzw. piramida 
3U: „Unikaj, Używaj ponow-
nie, Utylizuj”. Opiera się ona 
na  idei mówiącej, że  wartość 
s u r o w c ó w , 
m ate r i a ł ów 
i  produktów 
p o w i n n a 
zostać za-
chowana jak 
n a j d ł u ż e j , 
przy jed-
noczesnym 
m i n i m a l i -
z o w a n i u 
ilości wy-
tworzonych 
o d p a d ó w . 
Kapituła Kon-
kursu dostrzegła 
potencjał Gminy 
i doceniła za projekty 
i działania w zakresie ogra-
niczenia odpadów powsta-
jących w gospodarstwach 
domowych oraz ich 
odpowiedniego wy-
korzystywania.

W konkursie 
uczestniczyły jed-

nostki samorządu terytorial-
nego, pracodawcy i przedsię-
biorcy oraz  stowarzyszenia 
i  fundacje. Wyniki ogłoszono 
on-line w  trakcie trwającej 

konferencji II Kongresu GOZ-
podarka, odbywającego się 
27 października w  Zabrzu. 
Dziękując Kapitule Konkursu 
za otrzymaną nagrodę Wójt 

Gminy Leszek Kuliński 
powiedział, że  idea 
konkursu jest bardzo 
dobrym pomysłem 
powodującym, iż 
samorządy działa-
ją bardzo aktywnie, 
jeśli chodzi o  poszu-
kiwanie rozwiązań 
w zakresie gospodar-
ki obiegu zamknięte-
go. Wójt podziękował 
także pracownikom 
z  Referatu Gospodar-
ki Komunalnej, Straży 
Gminnej, Centrum 
usług Wspólnych 
i  Gminnego Centrum 
Kultury i  Promocji 
w  Kobylnicy, którzy 
aktywnie uczestniczą 
w  poszukiwaniu roz-

wiązań i  pomysłów 
dotyczących tego 

ważnego tematu.ISSN 2657-5965

Co w prasie piszczyCo w prasie piszczy

Kolejne ważne uhonorowanie trafiło do gminnej kolekcji na-
gród. Gmina Kobylnica została laureatem nagrody Konkursu 
„GOZpodarz 2021” w kategorii Popularyzacja Praktyk Gospo-
darki Obiegu Zamkniętego. GOZ jest koncepcją dotyczącą 
wdrażania inicjatyw z obszaru ekologii i zarządzania surowca-
mi w ramach gospodarki odpadowej. 
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Narodowe Święto 
Niepodległości

Konsultacje społeczne w sprawie trasy S6

Narodowe Święto 
Niepodległości. 
„Szkoła do hymnu”

Odzyskanie niepodle-
głości pierwszy raz po-
wszechnie upamiętniono 
14 listopada 1920 r. W latach 
1919 - 1936 obchody odby-
wały się zwykle w pierwszą 
niedzielę po 11 listopada, 
miały one jednak charakter 
wojskowy. Dzień 11 listo-
pada w charakterze święta 
państwowego celebrowa-
ny był w dwudziestoleciu 

międzywojennym jedynie 
dwukrotnie - w 1937 i 1938 
r. W pierwszym przypadku 
obchody uświetniło od-
słonięcie pomnika gen. Jó-
zefa Sowińskiego w Parku 
Wolskim w Warszawie. Na-
tomiast rok później, w 20. 
rocznicę odrodzenia Polski, 
została zorganizowana de-
filada wojskowa połączo-
na z manifestacją poparcia 

narodu dla armii. Miało to 
niezwykle symboliczne zna-
czenie, ponieważ obchody 
odbywały się w atmosferze 
nadciągającego zagroże-
nia wojennego.

W czasie II wojny świa-
towej obchodzenie Święta 
Niepodległości było za-
bronione. Pamięć kulty-
wowano konspiracyjnie, 
głównie w ramach dzia-

łań „małego sabotażu”. Na 
murach miast pojawiały 
się okolicznościowe napi-
sy, a w miejscach o trwałej 
symbolice narodowej skła-
dano wieńce i mocowano 
biało-czerwone flagi.

Po wojnie Krajowa Rada 
Narodowa ustawą z 22 lip-
ca 1945 r. uczyniła świę-
tem państwowym 22 lipca 
- rocznicę ogłoszenia Ma-
nifestu Polskiego Komite-
tu Wyzwolenia Narodowe-
go w 1944 r. Jednocześnie 
Święto Niepodległości zo-
stało zniesione. Do 1989 
roku celebrowanie 11 li-
stopada groziło represjami 
aparatu komunistycznego 
PRL. Odbywały się jednak 
patriotyczne manifesta-
cje, uznawane za nielegal-
ne zgromadzenia. Święto 
Niepodległości obchodzo-
ne 11 listopada zostało 
przywrócone przez Sejm 
Polskiej Rzeczypospolitej 
Ludowej ustawą z 15 lute-
go 1989 r. pod nazwą „Na-
rodowe Święto Niepodle-
głości”.

Przedstawiono między in-
nymi harmonogram realizacji 
inwestycji, zaprezentowano 
rozkład zabezpieczeń aku-
stycznych w formie ekranów 
akustycznych oraz zabezpie-
czenie retencji wód opado-
wych. Ponadto zaprezento-
wano układ dróg bocznych 
pozwalających na dojazd do 
drogi ekspresowej.

Zgodnie z założeniami 
w przyszłym roku GDDKiA 
wybierze i podpisze umo-
wę z wykonawcą na realiza-
cję prac w trybie „projektuj 
i buduj”. Następnie wyłonio-
ne przedsiębiorstwo będzie 

miało rok na opracowanie 
projektu. Jeśli nie będzie 
żadnych problemów zwią-
zanych z przetargiem, to 
prace budowlane zaczną się 
w marcu 2023 roku i zakoń-
czą w czerwcu 2025 roku. Na 
spotkaniu z mieszkańcami Sy-
cewic poruszono też kwestie 
skomunikowania układu dro-
gowego miejscowości i sta-
rej DK6 z planowaną drogą 
ekspresową S6. Jak wyjaśnili 
przedstawiciele GDDKiA ulice 
Polna i Sportowa zostaną poza 
zakresem prac i podobnie jak 
teraz będą łączyć się z DK6. 
Zmieniona zostanie za to aleja 

Dębowa, która zostanie wpro-
wadzona w drogę serwisową. 
Ze względu na to, iż aleja Dę-
bowa zostanie przecięta przez 
nową trasę, konieczne będzie 
także wycięcie kilku drzew. 
Natomiast stary odcinek DK6 
będzie wpięty w węzeł umoż-
liwiający dojazd ekspresowej 
szóstki. Sama S6 będzie prze-
biegać około 150 m od najbliż-
szych zabudowań. 

Jeśli chodzi o akustykę, to 
projektanci zastosowali spe-
cjalny zabieg polegający na 
obniżeniu drogi i zagłębienia 
jej w wykopie. Dzięki takiemu 
rozwiązaniu, hałas będzie tłu-

miony przez skarpy znajdujące 
się na poboczach drogi. Dodat-
kowym zabezpieczeniem aku-
stycznym będą ekrany dźwię-
kochłonne o wysokości od 3,5 
do 3 m. Pomyślano też o przy-
szłej zabudowie, dlatego pozo-
stawiono rezerwę na dodatko-
we panele. Ważnym punktem 
konsultacji była także informa-
cja o zagospodarowaniu wód 
opadowych spływających 
z terenu drogi S6. Opady bę-
dzie retencjonować specjalny 
zbiornik o powierzchni 2100 
m3, który w tym zakresie za-
pewni mieszkańcom odpo-
wiednie bezpieczeństwo. 

10 listopada, w przed-
dzień Święta Niepodległo-
ści, w Szkole Podstawowej 
im. Kornela Makuszyńskie-
go w Kobylnicy o symbo-
licznej godzinie 11:11 Hymn 
odśpiewały wszystkie klasy 
przebywające na terenie 
szkoły. Z uwagi na trwającą 
epidemię COVID-19 ucznio-
wie zachęcani byli do śpie-
wania hymnu w klasach i na 
szkolnych korytarzach. Kla-
sy, które pracowały w try-
bie zdalnym mogły włączyć 
się we wspólne śpiewanie 
„Mazurka Dąbrowskiego” za 
pośrednictwem platformy 
TEAMS. 

W ramach akcji również 
10 listopada uczniowie 
i pracownicy Szkoły Podsta-
wowej im. Polskich Nobli-
stów w Sycewicach o godz. 
11.11. wspólnie zaśpiewali 
"Mazurka Dąbrowskiego". 
Uczniowie podkreślili wagę 
święta 11 listopada od-
świętnym strojem oraz ko-
tylionami w barwach naro-
dowych. Udział w akcji nie 
mógł się odbyć również bez 
najmłodszych patriotów 
z oddziału przedszkolnego 
5 i 6-latków. Tego samego 

dnia uczniowie klas VI-VIII 
pod kierunkiem pani E. Wi-
śniewskiej i pani E. Labudy-
-Kopycińskiej przygotowali 
i przedstawili montaż słow-
no – muzyczny, upamiętnia-
jący odzyskanie przez Pol-
skę niepodległości w 1918 
roku. Utwory poetyckie 
oraz pieśni patriotyczne, 
wprowadziły wszystkich 
w podniosły i patriotycz-
ny nastrój.

W Szkole Podstawowej 
im. Polskich Olimpijczy-
ków w Kwakowie Święto 
Niepodległości uroczyście 
obchodzono 12 listopada. 
Z tej okazji odbył się apel, 
podczas którego przybliżo-
no uczniom historię naszej 
ojczyzny. Młodzież poznała 
drogę, jaką musieli przejść 
nasi przodkowie, by odzy-
skać upragnioną niepod-
ległość. Podczas spotkania 
wspólnie zostały odśpiewa-
ne znane pieśni patriotycz-
ne - "Piechota" i "Pierwsza 
brygada". Odśpiewany zo-
stał również "Mazurek Dą-
browskiego", czym Szkoła 
przyłączyła się do ogólno-
polskiej akcji "Niepodległa 
do Hymnu!".

W czwartek 11 listopada obchodziliśmy Narodowe Święto Niepodległo-
ści. Dzień upamiętnia wydarzenia z 1918 roku, kiedy Polska odzyskała 
niepodległość po 123 latach zaborów. Delegacja Gminy Kobylnica wraz 
z Wójtem Gminy Leszkiem Kulińskim wzięła udział w obchodach orga-
nizowanych w Słupsku, gdzie złożono kwiaty pod Pomnikiem Żołnierza 
Polskiego na placu Zwycięstwa.

Konsultacje społeczne w Sycewicach rozpoczęły się od poruszenia 
tematu związanego z budową trasy S6 na odcinku między Koszalinem 
i Słupskiem. Podczas konsultacji społecznych, które odbyły się w szkole 
podstawowej przy udziale Wójta Leszka Kulińskiego i przedstawicieli 
GDDKiA oddział w Szczecinie, rozmawiano o rozwiązaniach projekto-
wych węzła Sycewice. 

W tegorocznej edycji akcji „Szkoła do 
hymnu” ogłoszonej przez Ministerstwo 
Nauki i Edukacji, jak co roku, nie mogło 
zabraknąć szkół z naszej Gminy.
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Formularze dostępne są 
w Urzędzie Gminy Kobyl-
nica, ul. Główna 20, 76-251 
Kobylnica lub na stronach: 
bip.kobylnica.pl oraz zone.
gunb.gov.pl

Wypełnione dokumen-
ty należy przekazać do 
Urzędu Gminy Kobylnica 
osobiście lub pocztą tra-
dycyjną, złożyć do Sołtysa 
w swojej miejscowości lub 
przesłać na adres mailo-

wy: emisja@kobylnica.pl
Celem tych działań 

jest oszacowanie liczby 
kotłów, które podlega-
ją wymianie w związku 
z wymogami uchwały an-
tysmogowej. Aktualnie 
podstawowym źródłem 
finansowania wymiany 
źródeł ciepła jest prioryte-
towy program Czyste Po-
wietrze. Więcej informacji 
o programie znajduje się 

na stronie  internetowej: 
wfos.gdansk.pl

Jednocześnie zachę-
camy do korzystania 
z konsultacji w sprawie 
programu „Czyste Powie-
trze” w Urzędzie Gminy 
Kobylnica w czasie urzę-
dowania punktu konsulta-
cyjno-informacyjnego tj. 
poniedziałki w godz. 10:00 
– 17:00 oraz środy od 
12:00 – 15:00 - lub pod nu-

merem telefonu (59)  858 
62 00 wew. 258.

Na początku listopada 
Klub Seniora w Widzinie od-
wiedził fizjoterapeuta Pana 
Marcina Kalandyk, który 
przeprowadził z seniorami 
zajęcia pn. „Zdrowy kręgo-
słup”. Podczas spotkania, 
poza wiedzą teoretyczną 
dotyczącą metod zapobie-
gania i leczenia schorzeń 
kręgosłupa, uczestnicy mo-
gli skorzystać z indywidual-
nych porad fizjoterapeuty 
dotyczących problemów 
ortopedycznych, czy aktyw-
ności fizycznej w wieku se-
nioralnym. 

Pan Marcin Kaladyk prze-
prowadził również z senio-
rami trening wzmacniający 
mięśnie podtrzymujące krę-
gosłup prezentując zestaw 
ćwiczeń, które każdy senior 
może wykonać w domu 
z użyciem sprzętów, jakie 
ma do dyspozycji np. krze-
sło, lub kij od miotły. Uczest-
nicy spotkania mieli również 
możliwość zapoznania się 
z technikami wykonywania 
typowych czynności życio-
wych w sposób bezpieczny 
dla kręgosłupa.

Projekt „Srebrna Sieć II”, 

w ramach którego działa 
Klub Seniora w Widzinie reali-
zowany jest w ramach Priory-
tetu 6 – Integracja, Działania 
6.2. Usługi społeczne, Pod-
działania 6.2.2. Rozwój usług 
społecznych Regionalnego 
Programu Operacyjnego 
Województwa Pomorskiego 
na lata 2014 – 2020. Projekt 
jest współfinansowany przez 
Unię Europejską w ramach 
Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego. Całkowity koszt 
Projektu wynosi 4 290 086,50 
zł. w tym dofinansowanie wy-
nosi 4 075 582,17 zł.

Każde dziecko w wieku przed-
szkolnym, które przyjdzie do 
Gminnej Biblioteki Publicznej 
w Kobylnicy otrzyma w prezen-
cie wyjątkową Wyprawkę Czytel-
niczą na dobry czytelniczy start. 
W Wyprawce znajduje się książ-
ka dla dzieci „Pierwsze czytanki 
dla…”, dostosowana pod wzglę-
dem formy i treści do potrzeb 
przedszkolaka oraz karta Małe-
go Czytelnika. Za każdą wizytę 
w bibliotece, zakończoną wy-
pożyczeniem minimum jednej 
książki z księgozbioru dziecięce-
go, Mały Czytelnik otrzymuje na-
klejkę, a po zebraniu dziesięciu 
dostaje dyplom potwierdzający 

jego czytelnicze zainteresowa-
nia oraz drobną niespodziankę. 

W 2021 roku w Gminnej Bi-
bliotece Publicznej w Kobylnicy 
i filiach wydano 78 wyprawek 
czytelniczych, a 20 z tych dzieci 
uzbierało już komplet naklejek 
na swojej karcie Małego Czy-
telnika. Czternastu młodym 
czytelnikom akcja tak bardzo 
przypadła do gustu, że po uzbie-
raniu pakietu naklejek poprosiły 
o nową kartę i zbierają naklejki 
po raz drugi. Jest to możliwe, 
bowiem dyplomy występują 
w różnych szatach graficznych 
do wyboru. 

Inwentaryzacja źródeł ciepła
Szanowni mieszkańcy. Gmina Kobylnica przypomina o trwającej inwentaryzacji źródeł ciepła na tere-
nie Gminy Kobylnica. Jednocześnie informujemy, że od dnia 1 lipca 2021 wszedł w życie obowiązek 
składania deklaracji do Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków.

Przypominamy o trwającym projekcie 
dla dzieci w wieku przedszkolnym 
organizowanym przez Instytut 
Książki we współpracy z bibliotekami 
publicznymi. Akcja ma zachęcić 
rodziców do odwiedzania bibliotek 
i codziennego czytania z dzieckiem. 

Fizjoterapeuta w Klubie Seniora

„Mała książka 
- wielki człowiek”

Jeszcze przed listopadowymi świętami w Ru-
nowie Sławieńskim ruszyła przebudowa drogi 
gminnej wokół stawu retencyjnego. Kilkusetme-
trowa gruntowa droga okalająca zbiornik wod-
ny zostanie utwardzona nawierzchnią z kostki 
brukowej. Ponadto projekt inwestycji zakłada 
budowę miejsc postojowych dla mieszkańców 
oraz specjalnej mijanki, która ułatwi komunika-
cję kołową. Ponadto do działek doprowadzone 
zostaną nowe zjazdy, a także powstanie nowy 
kanał teletechniczny.

Na osiedlu Kwiatowym w Kobylnicy rozpoczął 
się natomiast drugi etap modernizacji ulic Ru-
miankowej i Krokusowej. Kilka miesięcy wcze-
śniej do użytku oddano mieszkańcom w pełni 
zmodernizowaną ulicę Rumiankową, a teraz 
przyszedł czas na remont położonej równolegle 
Krokusowej. 

Zarówno ulica Krokusowa jak i inwestycja dro-
gowa w Runowie Sławieńskim powinna zakoń-
czyć się jeszcze w tym roku, choć wszystko bę-
dzie zależeć od warunków pogodowych. 

 W SKRÓCIE

W listopadzie przed 
Gminnym Centrum Kul-
tury i Promocji ponownie 
pojawił się mammobus 
specjalnie zaprojektowa-
ny do badań mammogra-
ficznych. W ramach akcji 
panie mogły bezpłatnie 
skorzystać z badań prze-
siewowych w kierunku 
wykrycia raka piersi. 

W Gminie Kobylnica 
przeprowadzono kolejny 
etap profilaktycznych ba-
dań mammograficznych. 
Chociaż październik po-
wszechnie uznawany jest 
za miesiąc walki z nowo-
tworami piersi, to badania 
kontrolne kontynuowano 
również w listopadzie. On-
kolodzy od lat przekonują, 
że systematyczne badania 
profilaktyczne są najsku-
teczniejszą metodą walki 
z rakiem. Sama badanie 
być może nie uchronią nas 
przed chorobami, ale po-
zwolą wykryć ją w stadium, 
w którym będzie można ją 
wyleczyć. Niestety świa-
domość dotycząca badań 
kontrolnych w naszym 
kraju jest ciągle za niska. 
Co dziesiąty Polak ich nie 
planuje, a co czwarty nie 
wie, jakie powinien wyko-
nać. Wśród kobiet co roku 
wykrywa się 20 tysięcy 
przypadków raka piersi. 
Niestety często za póź-
no, bo w Polsce wskaźnik 
umieralności na ten typ 
nowotworu jest jednym 
z najwyższych w Europie. 
Dlatego w trosce o swoje 
zdrowie watro poświęcić 
raz w roku 15 minut na 
przeprowadzenie badania 
mammograficznego. 

Badania odbywają się 
w  ramach Programu Pro-
filaktyki Raka Piersi – Etap 
Podstawowy, finansowany 
przez Pomorski Oddział 
Wojewódzki Narodowego 
Funduszu Zdrowia. Akcją 
objęto kobiety od 50 do 69 
roku życia.
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Kolejny Przegląd Talentów 
Muzycznych przygotowany 
przez Gminne Centrum Kul-
tury i  Promocji w  Kobylnicy 
został rozstrzygnięty. W tego-
rocznej edycji wystąpiło 10 
wykonawców podzielonych 
na  dwie kategorie wieko-
we – od 13 do 18 roku życia 
i  powyżej 18 lat. Uczestni-

ków oceniało trzyosobo-
we jury w  składzie: Roman 
Pawlaczyk, Andrzej Sztucki 
oraz Elżbieta Stec znana z ze-
społu wokalnego „AleBabki”. 
Większość młodych artystów, 
która zdecydowała się wziąć 
udział w  przeglądzie, na  co 
dzień doskonali się w  regio-
nalnych ośrodkach kultury. 

Wielu z nich może pochwalić 
się licznymi sukcesami i  na-
grodami osiągniętymi na róż-
nych wydarzeniach i konkur-
sach kulturalnych.

Każdy z  wykonawców 
podczas swojego występu 
na scenie mógł zagrać jeden 
utwór, który podlegał oce-
nie jury. Najpierw wystąpili 
wokaliści z  młodszej kate-
gorii wiekowej, w  kolejno-
ści: Cezary Blaszka, Karolina 
Guzowska, Oliwia Lewińska, 
Natalia Kwiatek i  Katarzyna 
Guzowska. Następnie swoje 
umiejętności pokazali troszkę 
starsi uczestnicy przeglądu. 
Na początek zaśpiewała Julia 
Nowacka, a  potem Dorota 
Tomaszuk, Katarzyna Stola, 
Alicja Mieliwodzka oraz jedy-
ny duet - The Satis - tworzony 
przez Patrycję Szczegielniak 

i Cezarego Chmielowca.
Podczas, kiedy jury obra-

dowało nad wyłonieniem 
zwycięzców, na  scenie poja-
wił się Michał Sołtan, znany 
z  programu telewizyjnego 
„Must Be The Music”. Solista 
pokazał ciekawe improwiza-
cje muzyczne, wykorzystując 
przy tym loopery i  sample-
ry. Po gościnnym występie 
przyszedł czas na  ogłosze-
nie wyników. Decyzją jury 
w  kategorii wiekowej 13-18 
lat wygrała Oliwia Lewińska, 
która uczęszcza na warsztaty 
wokalne w  GCKiP. Natomiast 
w  kategorii powyżej 18 lat 
zwyciężył duet The Satis. Lau-
reaci i  wyróżnieni otrzymali 
nagrody i  upominki, które 
wręczył Wójt Gminy Kobylni-
ca, Leszek Kuliński.

Każde dziecko wielbi ja-
kąś bajkową postać. Nieste-
ty zmorą naszych czasów 
jest to, że poznają je coraz 
częściej z ekranów telewizo-
rów lub monitorów kompu-
terowych, rzadziej z książek 
dla dzieci. Należy więc stwa-
rzać im jak najwięcej okazji 
do tego, by przekonały się 
jak wspaniale jest czytać 
książki. 

Z okazji Międzynarodo-
wego Dnia Postaci z Bajek 
opiekun biblioteki w Szkole 
Podstawowej w Słonowi-
cach Pani Joanna Palusińska 
postanowiła zaprosić w sze-
regi czytelników uczniów 
klasy pierwszej po to, by 
mogli zapoznać się z bajko-
wymi postaciami zamknię-

tymi w kartach woluminów 
biblioteki szkolnej. Z pomo-
cą przyszli uczniowie klasy 
VI, którzy przygotowali in-
scenizację, będącą skarb-
nicą wiedzy dla siedmio-
latków. Po przedstawieniu 
mali adepci na czytelników 
bez problemu rozwiązywa-
li zagadki, odpowiadali jak 
należy dbać o książki. Zdo-
byta wiedza i zaangażowa-
nie zostały docenione. Pani 
wicedyrektor Jolanta Maje-
rowska pasowała pierwszo-
klasistów na czytelników. 
Każdy otrzymał powitalny 
dyplom i od razu mógł so-
bie wypożyczyć książkę do 
domu. Pierwszaki obiecały, 
że będą odwiedzać szkolną 
bibliotekę każdego dnia.

Na scenie wystąpił kwar-
tet smyczkowy Golden Gate 
String Quartet, który zabrał 
słuchaczy w podróż po pol-
skich piosenkach, kreują-
cych nastroje wolnościowe 
w narodzie przez ostatnie 
100 lat. Dla młodzieży była 
to swego rodzaju muzycz-
na lekcja historii, która po-
zwoliła słuchaczom poczuć 
emocje towarzyszące walce 

o wyzwolenie kraju. 
W zagranym repertuarze 

znalazły się dobrze znane 
wszystkim tanga, oraz pol-
skie marsze z okresy dwu-
dziestolecia międzywo-
jennego. Nie zabrakło też 
piosenek powszechnie ko-
jarzonych z czasami nazna-
czonymi walką z ustrojem 
komunistycznym. Zagrano 
utwory takich wybitnych 

artystów jak Marka Gre-
chuty, Jacka Kaczmarskie-
go czy Ewy Demarczyk, 
które dzięki smyczkowym 
aranżacjom nabrały nowe-
go, ciekawego brzmienia. 
Oczywiście nie mogło za-
braknąć takich niezapo-
mnianych dzieł jak „Dni, 
których jeszcze nie zna-
my”, „Polskie drogi”, „My, 
pierwsza Brygada” czy 
„Mury runą” 

Postawę patriotyczną 
wśród młodzieży można 
kształtować na różne spo-
soby, a kwartet smyczko-
wy Golden Gate String Qu-
artet zrobił to w niezwykle 
chwytliwy sposób. Atmos-
fera stworzona przez ze-
spół na pewno sprzyjała 
refleksji nad wartością, 
jaką jest niewątpliwie nie-
podległość.

Przegląd Talentów Muzycznych
W Gminnym Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy odbył się jesienny Przegląd Talentów Muzycz-
nych. Wydarzenie jak zawsze umożliwiło artystom zaprezentowanie się szerszej publiczności.

Biblioteka to zaczarowane miejsce. Wiedzą o tym 
wszyscy miłośnicy książek, którzy za ich sprawą 
potrafią przenosić się w magiczne miejsca i mają 
możliwość przeżywania przygód, które w real-
nym życiu nigdy nie stałyby się ich udziałem. 

W Gminnym Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy Narodowe Święto Niepodległości uczczono 
w wyjątkowy sposób. Uczniowie z Gminy Kobylnica mogli uczestniczyć w specjalnie przygotowa-
nym na tę okazję koncercie, który odbył się w Sali Teatralnej. 

Bajkowe pasowanie 
na czytelnika 

Niepodległość na kwartet smyczkowy
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Zapewne wielu z nas ma 
jeszcze w pamięci słynny 
akt prezydenckiej łaski z 17 
listopada 2015 roku. Media 
i cała opinia publiczna żywo 
interesowały się wtedy tylko 
dwoma bohaterami prawnej 
afery, kiedy prezydent uła-
skawił ludzi nie skazanych 
jeszcze prawomocnym wy-
rokiem, czyli w świetle prawa 
niewinnych. Aktem łaski ob-
jęto wtedy czterech kumpli 
partyjnych, w tym Mariusza 
Kamińskiego, Macieja Wąsi-
ka i jeszcze dwóch pomniej-
szych, chociaż w hierarchii 
służb specjalnych wysoko 
postawionych agentów, bo 
w cieniu medialnym pozo-
stali Grzegorz Postek, szef 
Zarządu Operacyjno-Śled-
czego CBA oraz jego zastępca 
Krzysztof Brendel. Lat minęło 
już sporo więc może warto 
przypomnieć kilka „sukce-
sów” operacyjnych wspo-

mnianego towarzystwa. 
Wszyscy oni zostali skazani 
wyrokiem niezawisłego sądu 
za prowokacyjną operację 
wymierzoną przeciwko wi-
cepremierowi rządu polskie-
go, liderowi Samoobrony 
Andrzejowi Lepperowi, czło-
wiekowi, do którego ochrony 
powołani zostali. Mieli też 
oni na swoim koncie sprawę 
nielegalnej prowokacji wo-
bec posłanki Beaty Sawickiej, 
sprawę Weroniki Marczuk i jej 
prawnika a także tajną ope-
rację „Krystyna”, która była 
perfidną prowokacją wobec 
Aleksandra Kwaśniewskiego, 
byłego Prezydenta RP i Pierw-
szej Damy Jolanty Kwaśniew-
skiej. Za tą przestępczą dzia-
łalność nikt z operacyjnej 
grupy do odpowiedzialności 
karnej nigdy pociągnięty nie 
został. Oberwało się za to 
agentowi Tomaszowi Kacz-
markowi, prowadzonemu na 

smyczy przez Kamińskiego 
i Wąsika, prowokatorowi CBA, 
który ujawnił polityczne ma-
chinacje tej bandy czworga. 
Na marginesie całej sprawy 
można by tylko zauważyć, 
że jeden z ułaskawionych 
Grzegorz Prostek, w chwili 
ułaskawienia miał już jeden 
inny wyrok w zawiasach i to 
prawomocny. Czy Prezydent 
RP o tym wiedział nie do-
wiemy się nigdy. Milczy na 
ten temat zarówno Dostojna 
Osoba Głowy Państwa jak i jej 
kancelaryjny personel. Za-
raz po utworzeniu rządu PiS, 
Postek dostał od partyjnych 
kolegów lukratywną posadę 
szefa bezpieczeństwa w PKP 
Cargo oraz funkcję przewod-
niczącego rady nadzorczej 
w logistycznej spółce zależ-
nej PKP Cargo Connect. Jak to 
możliwe, skoro miał sądowy 
zakaz pracy na stanowiskach 
związanych z tajemnicami 

państwowymi? Uwiwszy so-
bie wygodne gniazdko na 
torach PKP Grzegorz P. zaczął 
tworzyć nową zorganizowa-
ną grupę przestępczą. Dzien-
nikarze dotarli do nagrań 
z Dubaju mających świad-
czyć o planowanym gigan-
tycznym przemycie papie-
rosów z Wietnamu. Jednym 
z bohaterów tego nagrania 
jest właśnie Grzegorz P., bli-
ski współpracownik Mariusza 
Kamińskiego z czasów jego 
rządów w CBA. Kopie nagra-
nia otrzymały niemal wszyst-
kie służby specjalne w Polsce, 
ale do tej pory nie wszczęto 
w tej sprawie ani jednego 
postępowania. „Grzesiek ma 
taką wiedzę na temat tego, 
co się działo w CBA za Kamiń-
skiego, że jest praktycznie 
nietykalny. Wie o mafii rzą-
dzącej stanowczo za dużo, 
by go niepokoić - powiadają 
dziennikarzom bliscy znajo-

mi Grześka. Założyć bez cie-
nia wątpliwości można, że 
podpisany w ciemno akt pre-
zydenckiej łaski miał wyso-
kiego protektora. Świadczyć 
o tym mogą, wypowiedziane 
tuż po wyroku słowa byłego 
wicepremiera Romana Gier-
tycha: „Mariusz K. idzie za 
kratki. Ale dziś został skazany 
również duch Jarosława Ka-
czyńskiego, który moralnie 
odpowiada za prowokacje 
CBA”. Na koniec jeszcze jedna 
konkluzja. Ułaskawienie pro-
szę Państwa to nie darowanie 
winy tylko darowanie kary za 
tę winę orzeczonej. Nikt nie 
wróci życia wicepremierowi 
rządu RP Andrzejowi Leppe-
rowi, posłance i ministrowi 
rządu RP Barbarze Blidzie 
czy ministrowi Ireneuszowi 
Sekule, który popełnił samo-
bójstwo strzelając sobie 4 
razy w brzuch, raz dziwnym 
trafem nie trafiając. Nikt i ni-

gdy nie będzie nawet próbo-
wał szukać tych, którzy sa-
mobójstwo na nich popełnili 
ani tych z czyjego rozkazu to 
zrobili. Dlatego każdy skaza-
ny, nawet ten ułaskawiony 
jest przestępcą, przestępcą, 
któremu być może z przy-
czyn humanitarnych bądź 
politycznych darowano karę. 
Winę jednak darować może 
wyłącznie osoba skrzywdzo-
na pod jednym warunkiem, 
że ta osoba oczywiście żyje. 
Służby specjalne w Polsce, 
jak w każdym kraju mają, jak 
James Bond licencję na zabi-
janie. Jeśli jednak już to robić 
muszą to niech przynajmniej 
bardziej dbają o pozory, bo 
każdy logicznie myślący oby-
watel jest ich działaniami 
wstrząśnięty, nie zmieszany 
tak jak Martini Bonda. Jame-
sa Bonda.

Nie po raz pierwszy zwra-
cam się do Państwa na łamach 
Kuriera Sołeckiego w sprawie 
szczepień przeciwko chorobie 
COVID-19. Robię to w głębo-
kim przekonaniu o wyższości 
działań profilaktycznych nad 
każdą metodą, nie zawsze 
skutecznej przecież tera-
pii. Robię to także w poczu-
ciu szczerej troski o zdrowie 
wszystkich członków naszej 
samorządowej wspólnoty. 
Mamy niestety, również na 
swoim terenie, przypadki 
różnych, także tragicznych 
skutków tej ciężkiej choroby. 
Musimy zdawać sobie spra-
wę również z tego, że przy-
jęcie dwóch a nawet trzech 
dawek szczepionki nie gwa-
rantuje pełnej odporności, 
zwłaszcza u osób starszych. 
Dla nich kontakt z niezasz-
czepioną osobą, która choru-
je nawet bezobjawowo może 
być śmiertelnym zagroże-
niem. Tylko solidarnościowe 
i odpowiedzialne zachowanie, 
w stosunku do sąsiadów, przy-
jaciół i bliskich pozwoli nam 

skutecznie walczyć z pande-
mią i konsekwentnie wracać 
do normalności. Co prawda 
cieszy mnie znaczne zaintere-
sowanie szczepieniami wśród 
mieszkańców naszej gminy, 
jednak z przykrością muszę 
stwierdzić, że jest jeszcze 
znaczna grupa osób, która nie 
skorzystała z dobrodziejstwa 
szczepionki przeciw Covid-19.

Szanowni Państwo
Nie jestem ortodoksyjnym 

zwolennikiem przymusowych 
szczepień ani radykalnych 
restrykcji, utrudniających 
życie społeczne obywateli 
i normalne funkcjonowanie 
gospodarki. Z pełnym przeko-
naniem podpisuję się jednak 
pod ograniczeniami wstępu 
dla osób niezaszczepionych 
wszędzie tam, gdzie jest to 
możliwe. To nie jest szykana 
wymierzona przeciw tym, któ-
rzy szczepić się nie chcą. To 
racjonalne działanie w trosce 
o zdrowie świadomej i odpo-
wiedzialnej części społeczeń-
stwa, tej części, która jest 

motoryczną siłą naszego ży-
cia społecznego i działalności 
gospodarczej. Jestem przeko-
nany, że realizacja programu 
szczepień przeciw COVID19 
jest fundamentalna zarówno 
dla zdrowia obywateli jak też 
funkcjonowania instytucji pu-
blicznych i gospodarki. Jest 
też warunkiem koniecznym 
do zapewnienia bezpieczne-
go dostępu do kultury, eduka-
cji oraz powrotu do normalne-
go działania systemu oświaty. 
Zaszczepienie się to nie tylko 
odpowiedzialność za siebie, 
ale także za tych wszystkich, 
z którymi kontaktujemy się 
w naszym życiu prywatnym, 
relacjach zawodowych czy 
społecznych. Kierując się ideą 
wzajemnego szacunku i od-
powiedzialności, apeluję do 
Państwa o pełną mobilizację 
w sprawie popularyzacji pro-
gramu szczepień ochronnych. 
Przekonujcie do niego swo-
ich bliskich, sąsiadów i zna-
jomych tak, abyśmy wkrótce 
mogli wspólnie funkcjonować 
w warunkach niezagrażają-

cych naszemu zdrowiu i życiu.

Szanowni Państwo
Raz jeszcze wyrażając troskę 

o zdrowie całej naszej wspól-
noty gminnej, a nawet całego 
kraju, bo przecież nie żyjemy 
na innej planecie, apeluję do 
wszystkich Państwa i serdecz-
nie zachęcam do zaszczepie-
nia się przeciwko Covid-19. 
W Naszej Gminie poziom za-
szczepienia dwoma dawkami 
wynosi niespełna 49% 

Nie jest to poziom satysfak-
cjonujący, jak i dający gwa-
rancję bezpieczeństwa. Szcze-
pionka jest owocem wielu 
tysięcy naukowych badań 
i testów, skutecznie zwiększa 
naszą odporność przeciw wi-
rusowi Covid-19, a przez to 
chroni nasze zdrowie i życie, 
które jest najcenniejszym da-
rem natury.

Szanowni Państwo
Patrząc na problem pande-

mii w szerszej perspektywie, 
jako obywatel Rzeczpospoli-
tej Polskiej, mam nieodpar-

te wrażenie, że nasze władze 
bardziej boją się spadku po-
parcia wyborców, niż śmier-
telnie groźnego wirusa. Tak 
się jakoś ułożyło w polityce 
i zdrowiu, że rejony najwyż-
szego poparcia dla partii wła-
dzy są tożsame z najwyższy-
mi wskaźnikami zachorowań 
i śmiertelności na COWID-19 
w kraju. Władza nie słucha 
swoich medycznych dorad-
ców, nawet tych znajdujących 
się w najbliższym otoczeniu 
decydentów. Na mapie Eu-
ropy żadnych restrykcji nie 
wprowadziła w systemie za-
pobiegania chorobie tylko 
Portugalia i Polska. My mamy 
za to najwyższy wskaźnik za-
chorowań i śmiertelności, oni 
wskaźnik 90% zaszczepienia 
populacji i u nich problem wi-
rusa już nie istnieje. Oni liczą 
ampułki szczepionek, my łóż-
ka i respiratory dla antyszcze-
pionkowców. Może należałby 
zacząć liczyć także trumny.

OkiemWÓJTA

BAJKA
o rodzimych Bondach (Publikowana treść jest prywatną opinią autora)
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Proszę powiedzieć, co 
najlepiej nadaje się do ki-
szenia? Jakie warzywa. Ja-
kie owoce?

Kiszenie jest to znany 
z dawnych czasów sposób 
konserwowania żywności. 
W Polsce przyzwyczajeni je-
steśmy do kiszonych ogór-
ków, kapusty, czasami bura-
ków na świąteczny barszcz 
lub mąki na żur. W różnych 
częściach kraju znane były 
także inne kiszonki np. na 
Śląsku mówi się na kiszonego 
kalafiora, że jest królem kiszo-
nek. Im bardziej na wschód 
tym więcej różnorodnych ki-
szonek. Lata temu uznałem, 
dlaczego się nie pobawić i nie 
spróbować przyrządzić niety-
powych kiszonek. Pierwszy-
mi moimi eksperymentami 
były kiszony seler naciowy 
oraz kiszona pietruszka. Ki-
szonki wyszły i szybko zostały 
zjedzone przez próbujących, 
znaczy były pyszne. Do sło-
ików możemy włożyć prak-
tycznie każde warzywo lub 
owoc, no i kwiaty oczywiście 
te jadalne. 

Czy kiszenie dzisiaj 
to moda?

Kiszenie jest z nami cały 
czas. Co prawda, teraz mamy 
takie czasy, że zamiast zrobić 
coś samemu to kupujemy to 
w supermarkecie. A kiszonkę 
można w prosty sposób zro-
bić samemu i będzie równie 
pyszna, a przeważnie będzie 
zdrowsza niż ta ze sklepu. 
Świadomość o tym, powoli 
budzi się w społeczeństwie 
i coraz więcej ludzi jest za-
interesowanych tym pro-
cesem. Moda na kiszenie 
wróciła i trwa i niech trwa 
jak najdłużej.

Najbardziej nietuzinkowe 

rzeczy, których Pan używał 
do kiszenia?

Z wykształcenia jestem fi-
zykiem i lubię eksperymenty, 
dlatego do kiszenia używa-
łem wielu produktów. Cza-
sem jest to połączenie zna-
nych i prostych składników 
np. ogórki kiszone z owocami 
czarnej porzeczki lub kiszone 
wiśnie z papryczką chili. Oka-
zuje się, że takie połączenia 
dają super efekty. Niesamo-
wicie smakuje również wę-
żymord kiszony z nasionami 
kardamonu, tak jest pyszny. 
Hitem ostatnich miesięcy jest 
kiszony melon z różnymi do-
datkami.

Na czym dokładnie pole-
ga kiszenie?

Kiszenie, a dokładnie za-
kwaszanie środowiska, jest 

metodą konserwowania 
żywności. W warunkach 
kwaśnych, czyli niskiego pH, 
zahamowany zostaje rozwój 
drobnoustrojów chorobo-
twórczych, zamiast nich po-
jawiają się bakterie, które są 
dla organizmu człowieka po-
żyteczne, a wręcz niezbędne 
do jego prawidłowego funk-
cjonowania. 

Bakterie beztlenowe 
rozpoczynają proces fer-
mentacji, który polega na 
przemianie cukrów pro-
stych (glukozy) zawartych 
w warzywach i w owocach 
na kwas mlekowy. W procesie 
tym obniżane jest pH wsadu, 
które spada do 4,2, a nawet 
do 3,5. Jest to ważne, ponie-
waż produkt, który nie jest 
dostatecznie ukiszony, może 

być niepełnowartościowy lub 
nawet niejadalny.

Cały proces fermentacji 
bakterii kwasu mlekowego 
można podzielić na kilka faz: 
Faza samofermentacji (czas 
trwania 2-5 dni), faza fermen-
tacji właściwej (czas trwania 
1-2 miesiące) i faza stabiliza-
cji (czas trwania kilka miesię-
cy, a jak mamy szczęście to 
trochę dłużej)

Jaki wpływ na nasz orga-
nizm mają kiszone warzywa 
i owoce?

Kiszonka jest żywnością 
funkcjonalną, oznacza to, że 
wykazuje pozytywny wpływ 
na organizm człowieka, któ-
ry wynika z efektu odżyw-
czego zawartych w niej sub-
stancji. Zawarte w kiszonych 
produktach bakterie kwasu 
mlekowego są bakteriami 
pożądanymi przez nasz orga-
nizm, to one między innymi 
regulują mikroflorę jelitową. 
Sam kwas mlekowy chroni 

nasz organizm przed rozwo-
jem drobnoustrojów cho-
robotwórczych i wzmacnia 

przez to naszą odporność. 
Należy zaznaczyć, że nie mo-
żemy przyrównać kiszonki do 
probiotyków zakupionych 
w aptece. Jednak należy pod-
kreślić, że codzienna porcja 
fermentowanych produktów 
z udziałem bakterii kwasu 
mlekowego wykazuje dzia-
łanie zdrowotne w wielu ob-
szarach naszego organizmu. 
Pozytywnie wpływa zarówno 
na zdrowie fizyczne jaki i na 
zdrowie psychiczne nasze-
go organizmu.

Kisić należy bardziej na 
miesiące jesienno-zimowe 
czy wiosenno-letnie?

Ja kiszę przez cały rok. Sta-
ram się, aby były to produkty 
sezonowe i najlepiej wycho-
dowane samemu w ogródku 
lub na działce, od znajomego 
rolnika itp. Wiemy wtedy 
w jaki sposób były uprawia-
ne te warzywa lub owoce. 
No, melona kupuję w skle-
pie, tak samo jaki i inne 
egzotyczne składniki jak 
arbuz, granat czy cytryny. 
W okresie zimowym nie ma 
wyjścia i wszystkie produkty 
kupuję w sklepach. 

Na co należy zwracać 
uwagę, aby końcowe pro-
dukty były jak najlepsze? 

Właśnie końcowy smak 
naszej kiszonki będzie za-
leżał od jakości składników 
użytych do jej przygotowa-
nia. Dodatkowo nie bójmy 
pobawić się przyprawami 
lub dodatkami. Możemy 
dodać trochę miodu, orze-
chów, prażonego pieprzu 
lub słonecznika, czarnusz-
ka fajnie się sprawdza. Każ-
dy ma swoje smaki i trze-
ba się tylko trochę z nimi 
pobawić, a każdy znajdzie 
fenomenalną kiszonkę 

wprost dla siebie. 
A czego absolutnie nie 

należy robić przy kiszeniu?
KISZENIE TO PROCES BEZ-

TLENOWY. Nie otwieramy, 
nie sprawdzamy, nie mie-
szamy i kisimy w zamknię-
tych pojemnikach.

Warsztaty z kiszenia w 
świetlicach w Gminie Ko-
bylnica cieszyły się dużym 
zainteresowaniem. Co, wg. 
Pana, jest tego powodem?

Zajęcia cieszą się bardzo 
dużym zainteresowaniem, 
przychodzą na nie zarów-
no dzieci, jak i całe rodzi-
ny, ale również i seniorzy, 
którzy kisili nie raz. Myślę, 
że to właśnie ta różnorod-
ność produktów używanych 
w procesie fermentacji mle-
kowej. Nietypowe warzywa, 
owoce są traktowane już 
jako egzotyczny dodatek. 
Dodając do tego jadalne 
kwiaty, zainteresowanie tyl-
ko rośnie i rośnie…

Rozmawiał
Maciej Szczakowski

Specjalnie dla Kuriera Sołeckiego rozmowa z Marcinem Kisielewskim, nauczycielem fizyki 
i informatyki, którego prawdziwą pasją jest… kiszenie. Na czym ono polega, co najlepiej nadaje 
się do kiszenia i dlaczego kiszonki mogą pozytywnie wpłynąć na nasze zdrowie? Zapraszamy.

Magia kiszenia zamknięta w słoikach
W Y W I A D  K U R I E R A

Nowe dowody to efekt 
dostosowanie przepisów 
krajowych do wymogów 
Unii Europejskiej. Nowy 
wzór dokumentu będzie 
wyposażony w  warstwę 
elektroniczną z  odciskami 
palców. Ponadto w  war-
stwie graficznej pojawi się 
odręczny podpis posiada-
cza dokumentu oraz  lite-
rowy skrót PL na  tle flagi 
UE. Wprowadzenie dodat-

kowych zabezpieczeń ma 
utrudnić fałszowanie do-
wodów i  ograniczyć prze-
stępstwa związane z  tzw. 
kradzieżą tożsamości.

Należy pamiętać, 
że  wszystkie osoby po-
siadające ważne dowody 
osobiste, wydane zgodnie 
z  dotychczas obowiązu-
jącym wzorem, nie będą 
musiały ich wymieniać. 
Z tych dokumentów bę-

dzie można korzystać do 
momentu utraty ich waż-
ności. Kiedy upłynie ter-
min naszego obecnego 
dowodu, przy kolejnym 
złożeniu wniosku dosta-
niemy dokument dosto-
sowany do nowych prze-
pisów.

Nowe przepisy dotyczą-
ce dowodów osobistych 
wpłyną także na sposób 
składania wniosku o jego 

wydanie. Przede wszyst-
kim obowiązkowa będzie 
osobista wizyta w urzę-
dzie, gdzie urzędnik po-
bierze odciski palców, któ-
re znajdą się w warstwie 
elektronicznej. Zostawio-
no jednak furtkę dla przy-
padków losowych. Jeśli 
czasowo, fizyczne pobra-
nie odcisków palców bę-
dzie niemożliwe np. ze 
względu na złamanie ręki, 

to dokument tożsamości 
zostanie wydany z 12 mie-
sięcznym okresem ważno-
ści. W myśl nowych prze-
pisów, od teraz nie będzie 
można złożyć wniosku 
o wydanie dowodu za 
pośrednictwem Profilu 
zaufanego. Do wchodzą-
cych zmian należy jeszcze 
dopisać, iż nowe dowody 
będą posiadać 10 – letni 
okres ważności dla osób 

powyżej 12 roku życia. 
Dla osób obłożnie 

chorych czy  z niepełno-
sprawnością, które nie 
mogą osobiście stawić 
się w  Urzędzie Gminy Ko-
bylnica dostępna jest sta-
cja mobilna obsługiwana 
przez Urząd Miasta Słup-
ska (adres: Plac Zwycię-
stwa 3, 76-200 Słupsk. Tel. 
59  848 84 03, 59  848 
84 06).

Zgodnie z nowelizacją ustawy o dowodach osobistych można już się ubiegać o przyznanie dokumentu na nowych zasa-
dach. W praktyce zmieni się nie tylko wzór samego dowodu, ale także sposób składania wniosku o jego wydanie.

Nowe dowody osobiste. Nowe zasady składania wniosków
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Ostatnie tegoroczne Bale 
odbyły się 13 listopada w Pła-
szewie i Kobylnicy – gdzie 
bawili także seniorzy z Bole-
sławic i Widzina. Wcześniej, 
6 listopada, odbyły się Bale 
w Komorczynie i Sycewicach. 
W Sycewicach bawili także 
seniorzy z Miedzna, Zębowa, 
Reblina i Reblinka. Natomiast 
30 października odbyły się 

Bale w Kwakowie – tam ba-
wili się seniorzy z Lulemina, 
Komiłowa, Kruszyny i Masz-
kowa – oraz w Lubuniu, 
gdzie okazję do spędzenia 
wieczoru na dobrej zaba-
wie mieli również seniorzy 
z Żelkówka i Żelek. Pamię-
tając o balach Słonowicach 
i Wrzącej oraz Kuleszewie 
i Kończewie, o których pisali-

śmy w poprzednim numerze, 
w sumie w tym roku w naszej 
Gminie zorganizowano dzie-
sięć balów dla mieszkańców 
naszych sołectw. 

Po przerwie wymuszonej 
pandemią, nasi seniorzy zno-
wu mieli okazję spotkać się 
we wspólnym gronie znajo-
mych. Dobra muzyka, wspa-
niała organizacja i seniorzy, 

którzy pokazali, jak  fanta-
stycznie można spędzić czas 
– to wszystko to doskonała 
recepta na udany wieczór 
każdego wydarzenia. Kurier 
Sołecki pragnie w imieniu 
seniorów podziękować orga-
nizatorom i obsłudze wszyst-
kich Balów Seniora za ich 
pracę i niezwykły profesjo-
nalizm przy organizowaniu 

wspomnianych wydarzeń. 
Jak mówił Wójt Gminy Le-
szek Kuliński: życzę abyśmy 
w przyszłym roku na kolej-
nych Balach Seniora wszyscy 
spotkali się ponownie w tym 
samym gronie. Kurier So-
łecki dołącza się do tych ży-
czeń. Do zobaczenia w przy-
szłym roku!

Początek jesieni w Gminie Kobylnica to czas tradycyjnie poświęcony seniorom. Podobnie 
jak w poprzednich latach Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy wspólnie z sołectwami 
zorganizowało Bale Seniora, podczas których nie zabrakło świetnej zabawy i czasu spędzonego 
w towarzystwie sąsiadów i przyjaciół. 

Bale Seniorów już za nami

Komorczyn
Sycewice

Sycewice Sycewice

SycewiceSycewice

Kwakowo

Kobylnica

Płaszewo
Płaszewo
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Komorczyn

Komorczyn

Lubuń

Lubuń

Sycewice

Kwakowo

Kwakowo

Kwakowo

Kwakowo

Kobylnica

Kobylnica

Płaszewo

Płaszewo
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Nagroda dla Wójta 
Gminy Kobylnica

Strażacy ochotnicy spotkali się w Kobylnicy

Szkoła pamięta Podaj rękę, a nie pięść

Akademia Pomorska w Słupsku uhonorowała Wójta 
Gminy Leszka Kulińskiego za popularyzację historii 
w całym subregionie słupskim. Uroczystość odbyła 
się z okazji Narodowego Święta Niepodległości 
i była zwieńczeniem cyklu debat eksperckich o te-
matyce historycznej.

W pierwszy piątek listopada w Gminnym Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy odbył się Zjazd Oddziału 
Gminnego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP w Kobylnicy. Było to niezwykle ważne wydarzenie dla 
wszystkich tych, którym nie jest obojętne bezpieczeństwo i życie innych ludzi. Uroczystość była wyjątkowa 
również z racji przypadającej w tym roku setnej rocznicy zjednoczenia ruchu strażackiego i powstania Głów-
nego Związku Straży Pożarnych RP. 

„Szkoła pamięta” to akcja Ministerstwa Edukacji i Nauki trwająca w ostatnich dniach października, w okresie, 
w którym w sposób szczególny wspominamy zarówno naszych bliskich, jak i tych, którzy zapisali się w historii 
– tej ogólnonarodowej i lokalnej. W ten sposób inicjatywa nawiązuje do polskiej tradycji świąt zadusznych. 

Uczniowie klasy IV i V Szkoły Podstawowej im. Polskich 
Noblistów w Sycewicach uczestniczyli w realizacji pro-
gramu profilaktycznego "Podaj rękę, a nie pięść".

Celem akcji było uwraż-
liwienie młodych ludzi na 
potrzebę pielęgnowania 
pamięci bohaterach naszej 
wolności, szczególnie tych, 
którzy są związani z historią 
danego miejsca, regionu, 
społeczności. 

W ramach akcji Szkoła Pod-
stawowa im. Polskich Noblistów 
w Sycewicach podjęła szereg 
działań. Nauczyciele wspólnie 
z uczniami porządkowali groby 
Ofiar Katynia, Poległym Żołnie-
rzom za Wolność i Ojczyznę. 
Uporządkowane zostały bez-
imienne i opuszczone groby 
na cmentarzu w Sławnie. Po 
pracach porządkowych ucznio-
wie zapalili znicze oraz położyli 
wiązankę, aby oddać hołd za 
poległych. Uczniowie klasy VII 
wykonali prace plastyczne na-
wiązujące do polskiej tradycji 
świąt zadusznych. Klasa VIII 
przygotowała prezentację mul-
timedialną pt. "Jan III Sobieski".

Do akcji włączyli się również 
uczniowie ze Szkoły Podstawo-
wej im. Jana Kochanowskiego 

w Kończewie. Podjęto szereg 
działań, które były dla uczniów 
doskonałą lekcją historii i pa-
triotyzmu. Zorganizowano wy-
stawę „Szkoła pamięta”, przy-
bliżającą dzieciom miejsca 
pamięci w okolicy. Uczniowie 
i nauczyciele otoczyli opieką 
groby zmarłych pracowni-
ków szkoły. Starsze klasy wraz 
z opiekunami wzięły udział 
w wycieczce szkolnej do Mul-
tikina w Słupsku na projekcję 
filmu „Wyszyński. Zemsta czy 
przebaczenie”. Młodzież pozna-
ła sylwetkę bł. Stefana Kardy-

nała Wyszyńskiego w trudnym 
czasie II Wojny Światowej, kiedy 
pełnił swoją posługę duszpa-
sterską w Ośrodku dla Niewido-
mych w Laskach. Kończącym 
akcentem podjętych działań 
było odwiedzenie miejsc pa-
mięci i cmentarza w regionie. 
Przed zbliżającym się Świętem 
Zmarłych w szczególny sposób 
uczczono pamięć o tych, którzy 
odeszli zapisując się w historii 
lokalnej. Wolontariusze SKC zło-
żyli wieńce, zapalili świece i po-
rządkowali zapomniane groby 
na cmentarzach w Sierakowie 

i Kuleszewie.
W akcji uczestniczyła rów-

nież klasa VIII ze Szkoły Podsta-
wowej im. Książąt Pomorskich 
w Słonowicach, której ucznio-
wie wraz z wychowawcą wy-
brali się na pobliski cmentarz. 
Celem wizyty na cmentarzu 
było uporządkowanie bezi-
miennych i opuszczonych 
grobów. Sprzątanie nekropolii 
to dla uczniów szkoły w Sło-
nowicach już tradycja, którzy 
co roku udają się w celu pielę-
gnacji miejsc przez innych za-
pomnianych.

Kultywowanie historii 
i pamięć o zdarzeniach mi-
nionych jest częścią dziedzic-
twa każdego Narodu i każdej 
Małej Ojczyzny. Tym bardziej 
cieszy więc fakt, że wszelkie 

wydarzenia inicjowane na te-
renie Gminy dotyczące histo-
rii, pamięci i edukacji w tym 
temacie zostały docenione 
przez szanowną Kapitułę 
z Akademii Pomorskiej.

Zjazd był doskonałą 
okazją do podsumowania 
poprzedniej kadencji Za-
rządów w jednostkach 
Ochotniczej Straży Pożar-
nej RP w Gminie Kobylnica. 
Wybrany został nowy skład 
Zarządu Oddziału Gmin-
nego ZOSP RP oraz człon-
kowie Komisji Rewizyjnej 
Oddziału Gminnego ZOSP 
RP. Poznano również dele-
gatów i przedstawicieli do 
Zarządu Oddziału Powiato-
wego ZOSP RP w Słupsku. 
W uroczystości wziął udział 
Wójt Gminy Kobylnica Le-
szek Kuliński, Prezes Za-
rządu Oddziału Gminnego 

Związku OSP RP.
Niezwykle ważnym punk-

tem wieczoru było uro-
czyste wręczenie medali 
i wyróżnień: odznak hono-
rowych dla zasłużonych dla 
Pożarnictwa Województwa 
Pomorskiego, medali za 
"Zasługi dla Pożarnictwa" 
i odznaczeń „Strażak Wzo-
rowy”. Zostały także złożone 
podziękowania za służbę na 
ręce druha Roberta Smysło, 
ustępującego Komendanta 
gminnego ZOSP RP, byłego 
naczelnika OSP Lubuń - dru-
ha Marka Olecha i byłego 
Prezesa OSP Wrząca - druha 
Romana Wilkos. 

W uroczystości uczest-
niczyła siedmioosobowa 
delegacja z zaprzyjaźnio-
nej Gminy Kościelisko m.in: 
Pan Wójt Gminy Kościelisko 

Roman Krupa, Komendant 
Gminnego Związku OSP RP 
Andrzej Garbulinski oraz 
Sołtys wsi Dzianisz Pani Cze-
sława Klejka.

W ramach realizacji pro-
gramu odbyły się warsztaty 
z zawodowym kuratorem 
sądowym na temat proble-
mu przemocy w środowisku 
wychowawczym, form jej wy-
stępowania i sposobów wła-
ściwego reagowania. Ponadto 
uczniowie wzięli udział w kon-
kursie wewnątrzszkolnym na 
plakat promujący przeciwdzia-
łanie przemocy pt. "Zatrzymaj 
przemoc", koordynowany 
przez nauczyciela plastyki, Pa-

nią Elizę Labudę - Kopycińską. 
Laureatami konkursu zostali: 
I miejsce - Martyna Maślak 
z klasy IV; II miejsce - Filip Ko-
wal z klasy IV; III miejsce - Han-
na Siwiec z klasy V. Uczniowie 
otrzymali dyplomy i nagrody 
rzeczowe. 

Program został zrealizo-
wany przez Stowarzyszenie 
Bezpieczny Region Słupski, 
a dotowany został ze środków 
celowych Urzędu Gminy w Ko-
bylnicy.
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Jesienne 
warsztaty dla dzieci

Warsztaty kiszenia

Warsztaty „Las w słoiku”

Mega malowanie w świetlicach wiejskich

Jesień często bywa wietrz-
na, chłodna i deszczowa, ale 
to wcale nie oznacza, że musi 
być nudna! To najbardziej 
kolorowa pora roku, pełna 
pięknych liści, kasztanów 
i żołędzi, z których można 
zrobić jedyne w sowim ro-
dzaju zabawki!

Gminne Centrum Kultury 
i Promocji zorganizowało 
warsztaty dla dzieci. Uczest-
nicy zajęć wykonali piękne 
kolorowe lampiony, sowy czy 
uszyli własnoręcznie maskot-
ki. Zajęcia są doskonałą za-
bawą oraz formą spędzania 
aktywnie wolnego czasu.

Kto lubi kiszonki ręka w 
górę! I nic dziwnego, bo 
moda na fermentację opa-
nowała cały świat. Kombu-
cha, kimchi, kiszone cytryny, 
rzodkiewki czy w końcu na-
sze rodzime ogórki i kapusta 
to smaki, które pojawiają się 
zarówno w street foodowych 
kompozycjach, jak i w da-

niach gwiazdkowych restau-
racji.

 Doceniają je zarówno po-
dążający za kulinarnymi no-
winkami influencerzy, jak i 
miłośnicy zdrowego odżywia-
nia. Bo kiszonki nie dość, że są 
smaczne to są też naturalnym 
probiotykiem. Oczyszczają 
organizm, wzmacniają układ 

odpornościowy i pomagają w 
procesach przemiany materii. 
Warsztaty kiszenia odbyły się 
w Bolesławicach, Sycewicach, 
Widzinie, Łosinie i Kruszynie. 
Przewodnikiem po różnego 
rodzaju procesach fermen-
tacji był Marcin Kisielewski, z 
którym wywiad można zna-
leźć na stronie 7. 

Las w  słoiku, czyli miniaturowych roz-
miarów zagajnik szczelnie zamknięty 
w  szklanym słoju, to trend, który podbił 
serca miłośników, jak i  amatorów roślin. 
W dużych naczyniach ze szkła odtwarza 
się naturalne środowisko leśne, umiesz-
czając w nich mchy, paprocie, sukulenty, 

a nawet rośliny kwitnące. Miniaturka lasu 
postawiona na parapecie czy regale wy-
glądem będzie przypominała zieloną, za-
klętą w słoju krainę z baśni.

Choć lasy w  słoikach bez problemu 
dostaniemy w  większości kwiaciarń 
oraz  pracowni florystycznych specjalizu-

jących się w tego typu kompozycjach, to 
warto jednak spróbować stworzyć same-
mu taki leśny zagajnik w  szkle. Z myślą 
o mieszkańcach Gminy Kobylnica Gmin-
ne Centrum Kultury i  Promocji zorgani-
zowało cykl warsztatów "Las w  słoiku" 
w świetlicach wiejskich. 

Mega malowanie w świetlicach wiej-
skich - czyli kolejny pomysł na warsztaty 
przygotowane z myślą o dzieciach. To 
zajęcia malowania domków z tektury, 
w trakcie których uczestnicy poznają 
technikę malowania farbami oraz rozbu-
dzą u siebie kreatywność i wyobraźnię. 
Materiały używane podczas warsztatów 
są w pełni ekologiczne i pochodzą z recy-
klingu. Warsztaty w listopadzie odbyły się 
już w dziesięciu świetlicach wiejskich na 
terenie naszej Gminy. Przed nami jeszcze 
trzy terminy:
• Poniedziałek, 29.11.2021 r. 
• Świetlica wiejska w Sycewicach.
• Czwartek, 02.12.2021 r. 
• Świetlica wiejska w Luleminie.
• Piątek, 03.12.2021 r. 
• Świetlica wiejska w Bolesławicach.

Wszystkie warsztaty rozpoczynają się 
o godz. 16.00.

Warsztaty świąteczne
W naszych sołectwach przygotowania do Bożego 
Narodzenia idą pełną parą. Można zauważyć to na 
przykład w świetlicach wiejskich, w których prowadzo-
ne są warsztaty świąteczne.

Grudzień to miesiąc, w któ-
rym coraz częściej myślimy 
o przygotowaniach do świąt 
Bożego Narodzenia. Wielu z 
nas zastanawia się już nad pre-
zentami dla najbliższych, a w 
sklepach i domach widać już 
świąteczne dekoracje. Jak wia-
domo najpiękniejsze ozdoby 
wykonywane są samodzielnie. 
Nie dość, że sam proces two-
rzenia dekoracji buduje at-
mosferę świąt, to ich widok na 
domowej choince zawsze jest 
powodem do dumy. 

W Sołectwie Bolesławice 
specjalnie dla najmłodszych 

zorganizowano  świąteczne 
warsztaty, na których tworzo-
no rozmaite ozdoby. Dzieci 
uczyły się robić bombki, kre-
atywne mikołajowe dekoracje 
i tradycyjne kartki świątecz-
ne.  Na pewno wiele z nich 
razem z listą życzeń zostanie 
wysłanych do Świętego Miko-
łaja, inne jako upominki wylą-
dują pod drzewkiem bożona-
rodzeniowym. Najważniejsze 
jest jednak to, że dzieci mogły 
twórczo spędzić czas z rówie-
śnikami, kontynuując dawne 
zwyczaje.
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Andrzejkowe 
szaleństwo w Reblinie

Marina Gala Finałowa

„BohaterON” w Kwakowie

Przygoda z robotyką w Sycewicach

Wróżby, muzyka, wspólna zabawa. 20 listopada w świetlicy wiejskiej 
odbyła się zabawa andrzejkowa zorganizowana przez Sołectwo Reblino 
oraz Stowarzyszenie „Aktywni Mieszkańcy Gminy Kobylnica”.

19 listopada w Sali Teatralnej Gminnego Centrum Kultury i Promocji odbyła 
się Gala Finałowa VII Pomorskiego Festiwalu Piosenki Marynistycznej. 
W imprezie udział wzięło sześciu solistów oraz tyle samo zespołów. 

W listopadzie uczniowie Szkoły Podstawowej im. Polskich Olimpijczyków 
w Kwakowie wzięli udział w ogólnopolskiej akcji „BohaterON - włącz historię”.

Choć programowanie może się wydawać bardzo poważną sprawą, nic nie stoi 
na przeszkodzie, aby przygodę z informatyką zaczynać już od najmłodszych lat. 

Uczniowie Szkoły Podstawowej w Kobylnicy mogą uczestniczyć w zajęciach 
terapeutycznych dzięki wsparciu PSE

Popularne Andrzejki zna-
ne też jako Jędrzejki to ma-
giczny wieczór z odkrywają-
cymi przyszłość wróżbami. 
Przypadają one w nocy z 29 
na 30 listopada. Są one spe-
cjalną okazją do zorganizo-
wania wspaniałych towa-
rzyskich spotkań i dobrej 
zabawy przed rozpoczynają-
cym się adwentem.

W Andrzejki wszyscy chce-
my poznać swoją przyszłość. 
Dlatego nie inaczej było 
w Reblinie, gdzie uczestnicy 
z zaciekawieniem wróżyli co 
ich czeka w najbliższej przy-
szłości. Ciekawe nagrody 

przygotowali organizatorzy. 
Zabawy Andrzejkowe są to 
duże imprezy lub spotkania 
w gronie najbliższych przy-
jaciół. Wróżby to stara meto-
da na poznanie przyszłości. 
A przecież każdy z nas jest 
ciekawy co czeka go w naj-
bliższej przyszłości. - Fanta-
styczni nasi mieszkańcy, fan-
tastyczny wieczór w naszym 
Reblinie. Mnóstwo pozytyw-
nej energii i kolejnej fanta-
stycznej zabawy na naszych 
imprezach – mówiła Sołtys 
Marzena Kaczor.

Najpopularniejsza wróżba 
andrzejkowa to od wielu lat 

lanie wosku. Uśmiechom i ra-
dości nie było końca podczas 
przygotowanych także cie-
kawych konkursów: gorące 
krzesła, karmienie męża, za-
bawa dla hazardzistów, balo-
nik niespodzianka oraz mu-
mia. Muzyka elektroniczna 
zachęcała wszystkie pary do 
tanecznej zabawy. Organi-
zatorzy serdecznie dziękują 
wszystkim mieszkańcom za 
udział w sołeckim wydarze-
niu zapraszając na następne 
do naszej świetlicy wiejskiej 
w Reblinie.

Pomorski Festiwal Piosenki 
Marynistycznej jest jednym 
z najważniejszych i najwięk-
szych wydarzeń promują-
cych piosenki marynarskie 
i tradycje morskie. To cyklicz-
na impreza, w której uczest-
niczy młodzież z całego re-
gionu Pomorza. Wydarzenia 
kształtuje wśród młodych nie 
tylko tożsamość regionalną, 
ale również rozwija ich arty-
stycznie. Dzięki temu mło-
dzież rywalizuje w kreatywny 
sposób i rozwija nowe zain-
teresowania i pasje. 

Podobnie, jak poprzednia 
edycja VII Pomorski Festiwal 

Piosenki Marynistycznej od-
był się w Gminnym Centrum 
Kultury i Promocji. W tym 
roku udział w wydarzeniu 
wzięło sześciu solistów i sześć 
zespołów w dwóch katego-
riach wiekowych: klas 1-4 
i 4-8. Młodych wykonawców 
oceniało czteroosobowe 
jury w składzie Roman Seta, 
Robert Kozakiewicz, Robert 
Czerwiński i Żanaeta Mią-
skowska-Dusza. Imprezę 
swoją obecnością zaszczycili 
także Leszek Kuliński - Wójt 
Gminy Kobylnica, przedsta-
wiciele Urzędu Morskiego 
oraz Centrum Szkolenia Ma-

rynarki Wojennej w Ustce. 
Jury decyzję o wyborze 

najlepszych wykonawców 
podejmowało od razu po 
przesłuchaniu w danej ka-
tegorii wiekowej. Następnie 
wokalistów zapraszano na 
scenę, gdzie odbierali na-
grody i gratulacje od jury 
i zaproszonych gości. W gru-
pie wiekowej klas 1-4 wśród 
solistów wygrała Emilia Na-
dolna, natomiast jeśli chodzi 
o zespoły laur zwycięstwa 
zgarnął "Figielek" z Ustki. 
W starszej kategorii solistów 
zwyciężyła Julia Janczak 
z utworem "Gdzie ta keja", 
a najlepszym zespołem oka-
zały się "Urwisy". Niestety ze 
względu na przebywanie 
na kwarantannie niektóre 
zespoły nie mogły uczestni-
czyć w wydarzeniu. Jednak 
organizatorzy postanowili, 
że i tak otrzymają wyróżnie-
nia za zakwalifikowanie się 
do gali finałowej. Te zostaną 
przekazane im po powrocie 
do szkół. 

Jest  to ogólnopolska kam-
pania mająca na celu upa-
miętnienie i uhonorowanie 
uczestników Powstania War-
szawskiego oraz promocję 
historii Polski XX wieku. Jest re-
alizowana od 2016 roku przez 
organizacje: Fundację Rosa, 
Fundację Sensoria i Fundację 
Pokolenia Kolumbów. Ich dzia-
łaniom przyświeca hasło:  Pa-
mięć – Edukacja – Pomoc. 

W ramach akcji przepro-
wadzono zajęcia o Powstaniu 

Warszawskim. Młodsze klasy 
wysłuchały słuchowiska autor-
stwa Magdaleny Górskiej i Woj-
ciecha Urbańskiego „Mały- roz-
nosiciel nadziei”. Audycja ta 
przedstawiała historię 12-lat-
ka, który w czasie Powstania 
nie tylko roznosił pocztę, ale 
dawał także nadzieję w tak 
trudnych czasach.  Uczniowie 
wysłuchali  również  krótkie-
go wykładu nauczycielki 
historii Pani  Magdaleny Da-
widowskiej, a następnie przy-

gotowali taśmy chronologicz-
ne obejmujące najważniejsze 
wydarzenia przedstawione 
w utworze. Starsze klasy obej-
rzały program Arkadiusza Pate-
ra z programu „Co za historia”, 
a następnie  przygotowały in-
fografiki dotyczące zagadnień 
z Powstania Warszawskiego. 
Warto wspomnieć, że wybrane 
osoby wykonały dodatkowo 
pamiątkowe pudełka dla Po-
wstańców.

Pierwsze zderzenie z pro-
gramowaniem nie wygląda 
tak jak oglądanie Matrixa. 
Podstawy programowania po-
legają na ustawianiu prostych 
sekwencji ruchów, planowa-
niu i przewidywaniu. Tego 
trzeba uczyć od podstaw. 
Robota DOC można uznać za 

bramę do świata robotów, ale 
też zabawkę edukacyjną. Dla-
tego przedszkolaki z grupy 
5 i 6 latków oraz uczniowie 
klasy pierwszej Szkoły Podsta-
wowej im. Polskich Noblistów 
w Sycewicach z zaintereso-
waniem poznawały niezwykły 
świat kodowania na zajęciach 

edukacyjnych. Doc i Ozobot 
towarzyszą im w rozwijaniu 
logicznego rozumowania 
i umiejętności rozwiązywania 
problemów. Uczą liter, cyfr, 
kolorów czy nazw zwierząt 
i co najważniejsze przybliża-
ją dzieciom aspekty robotyki 
w przyjemny i twórczy sposób.

Szkoła Podstawowa im. Kor-
nela Makuszyńskiego w Kobyl-
nicy pomaga uczniom z oddzia-
łów przedszkolnych oraz klas 
pierwszych, posiadających 
orzeczenia lub opinie wskazują-
ce na potrzebę terapii Integracji 
Sensorycznej. W nowej sali do te-
rapii znalazły się m.in. zestaw do 
ćwiczeń motoryki czy platforma 
dydaktyczna. Zakup wyposaże-
nia był możliwy dzięki projek-
towi placówki nagrodzonemu 
w dobrosąsiedzkim programie 
“WzMOCnij swoje otoczenie”, 
organizowanym przez Polskie 
Sieci Elektroenergetyczne. Na cel 
przeznaczono 20 tys. złotych.

Sala do terapii SI jest odpowie-
dzią na rosnącą liczbę uczniów 
z dysfunkcjami i orzeczonymi 

problemami w zakresie integra-
cji sensorycznej. Sala umożliwia 
także uczestniczenie w specjali-
stycznych zajęciach, wpływa na 
ograniczenie skali wykluczenia 
rówieśniczego oraz wzmacnia 
rodzinę w zakresie rozwiązy-
wania psychologicznych pro-
blemów dzieci z dysfunkcjami. 
Twórczynią teorii Integracji Sen-
sorycznej jest Anna Jean Ayres. 
Według niej Integracja Senso-
ryczna jest procesem neurolo-
gicznym organizującym wraże-
nia płynące z ciała i środowiska 
w taki sposób, by mogły być uży-
te do powstania odpowiednich 
reakcji i celowego działania. 

Program „WzMOCnij Swoje 
Otoczenie” to ogólnopolski pro-
gram grantowy, realizowany 

przez Polskie Sieci Elektroener-
getyczne. Skierowany jest do sa-
morządów i ich jednostek – np. 
przedszkoli, szkół, bibliotek, czy 
ośrodków pomocy społecznej, 
oraz do organizacji pozarządo-
wych, które chcą wprowadzać 
ważne i długotrwałe zmiany 
w swoim otoczeniu w jednej 
z siedmiu następujących obsza-
rów: aktywność fizyczna, bez-
pieczeństwo, edukacja, rozwój 
wspólnej przestrzeni publicznej, 
środowisko naturalne, zdrowie 
i inne inicjatywy mieszczące się 
w celach programu. Dodatkowe 
informacje można znaleźć na 
stronach www.raport.pse.pl oraz 
www.wzmocnijotoczenie.pl.
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Podczas październikowego posiedzenia Rady Gminy Kobylnica, dyskusja radnych koncentrowała się przede 
wszystkich na dwóch istotnych projektach uchwał. Pierwszy z nich dotyczył podwyżki stawek opłat za gospo-
darowanie odpadami komunalnymi, drugi nowych stawek podatku od nieruchomości. 

W Nadleśnictwie Sławno spontanicznie zorganizowano akcję sadzenia młodych drzew. 
W szczytnej inicjatywie uczestniczyli pracownicy Gminy Kobylnica oraz Wójt Leszek Kuliński. 

Coraz więcej kupujemy, 
a w związku z tym ciągle 
zwiększamy produkcję odpa-
dów. Niestety taka kolej rze-
czy niesie ze sobą nie zawsze 
przyjemne konsekwencje. 
Więcej odpadów, to wyższe 
koszty funkcjonowania całe-
go systemu gospodarowania 
odpadami komunalnymi, 
co stanowi duże wyzwanie 
dla wszystkich samorządów 
w kraju, w tym również dla 
Gminy Kobylnica. 

Analizując cały system 
gospodarki odpadami oraz 
istotne zmiany jakie w prze-
ciągu ostatnich dwóch lat 
mogliśmy zauważyć, prze-
ciętny mieszkaniec Gminy 
Kobylnica wyprodukował 
średnio o 40% więcej odpa-
dów niż w latach ubiegłych. 
Szczegółowy podział na od-
powiednie frakcje pokazuje, 
iż od 2019 do 2021 roku pro-
dukcja tworzyw sztucznych 
wzrosła z 377 do blisko 540 
ton. O ponad 50% zwiększył 
się poziom wyprodukowa-

nych odpadów papieru bo 
z 109 do 161 ton. Najwięk-
szy wzrost dotyczył jednak 
bioodpadów - tutaj przyrost 
wyniósł z 456 do 942 ton. Na 
podobnym poziomie utrzy-
mują się odpady niesegre-
gowane – tzw. „resztkowe”, 
co przy wzrośnie odpadów 
recyklingowanych (papier, 
szkło, tworzywa sztuczne, 
bio) świadczy o tym, że 
mieszkańcy coraz lepiej ra-
dzą sobie z segregacją od-
padów komunalnych oraz 
jej jakością.

Gmina Kobylnica brała 
pod uwagę różne metody 
naliczania opłat z tytułu go-
spodarowania odpadami, 
ale najbardziej sprawiedliwa  
i odpowiadająca warunkom 
gminy okazała się stawka od 
każdej osoby zamieszkują-
cej nieruchomość. Pojawiły 
się propozycje, aby tak jak  
w Gminie Ustka opłaty za 
odbiór odpadów uzależnić 
od zużycia wody lub metrażu 
mieszkania. Pomysły w trak-

cie prac komisji Rada Gminy 
odrzuciła, ponieważ dla wie-
lu mieszkańców Gminy Ko-
bylnica mogłyby to oznaczać 
nieproporcjonalnie duży 
wzrost opłat. Nowa stawka 
za odbiór odpadów wyniesie 
35 złotych za jedną osobę, 
natomiast w przypadku zre-
zygnowania z odbioru przez 
gminę frakcji bioodpadów 
na rzecz ich kompostowa-
nia w przydomowym kom-
postowniku, opłata będzie 
obniżona do 30 zł za jedną 
osobę. Niestety z wyżej opi-
sanych powodów podwyżka 
jest konieczna w celu zrów-
noważenia systemu gospo-
darowania odpadami. W roku 
bieżącym gmina z budżetu 
dopłaciła do systemu odpa-
dowego 1  950 000 złotych. 
Gdyby stawka została utrzy-
mana bez zmian w przyszłym 
roku, samorząd musiałby 
wyłożyć z kasy już około  
2,5 mln zł. Natomiast przy 
proponowanej podwyżce do 
stawki 30 i 35 złotych dopłata 

wyniesie 1  200  000 złotych. 
Faktyczna podwyżka, która 
oznaczałaby stuprocento-
we zrównoważenie systemu 
wyniosłaby 38 - 45 złotych. 
Ostatecznie radni 12 głosa-
mi za przyjęli proponowa-
ne zmiany odnośnie stawki 
opłat za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi. 

Samorząd cały czas po-
dejmuje działania mające 
na celu uszczelnienie ca-
łego systemu gospodarki 
odpadami. Straż Gminna 
oraz pracownicy Urzędu 
Gminy cały czas prowadza 
kontrole nieruchomości 
w zakresie prawidłowości 
zgłaszanych ilości osób 
w deklaracjach dostarcza-
nych do Urzędu Gminy. Nie-
stety cały czas ujawniane 
są nieprawidłowości w tym 
zakresie. Promowane są 
także różne akcje edukacyj-
ne, które pokazują jak ogra-
niczać ilość wytwarzanych 
odpadów, co przełoży się 
na mniejsze koszty funkcjo-

nowania systemu. 
Druga uchwała dotyczyła 

nowych stawek podatku od 
nieruchomości. Rada Gminy 
Kobylnica uchwaliła między 
innymi opłatę w wysokości 
0,50 zł od m2 powierzchni 
gruntów pozostałych, oraz 
0,75 zł od m2 powierzch-
ni użytkowej budynków 
mieszkalnych. Przedsiębior-
cy za grunty związane z pro-
wadzeniem działalności go-
spodarczej będą uiszczać 
kwotę w wysokości 0,95 zł 
od m2 powierzchni, oraz 

24,50 zł od m2 powierzch-
ni użytkowej budynków 
zajętych lub związanych 
z prowadzeniem działalno-
ści gospodarczej. Zwolnio-
ne z opłat zostały grunty 
i budynki przeznaczone na 
cele ochrony przeciwpo-
żarowej oraz ochrony bez-
pieczeństwa publicznego. 
Od podatku wolne będą 
także nieruchomości wyko-
rzystywane do zbiorowe-
go zaopatrzenia ludności 
w wodę i zbiorowego odpro-
wadzania ścieków. 

W regionie i kraju co chwi-
lę organizowane są akcje 
wspólnego sadzenia lasów, 
w których często uczestni-
czą lokalni mieszkańcy. Takie 
działania zawsze spotykają 
się z pozytywnym odbiorem, 
ponieważ wszystkim zależy 
na wzmacnianiu przyrody. 
Akcja przygotowana przez 
Nadleśnictwo Sławno z po-
zoru niczym się nie różniła 
od jej podobnych, jednak po 
zapoznaniu się ze szczegóła-
mi okazuje się na ich tle wy-

jątkowa. Po pierwsze celem 
leśników nie było jedynie 
zalesienie pustej parceli w le-
sie, a stworzenie plantacji na-
siennej. Posadzone sadzonki 
drzew przez poprzednie trzy 
lata dojrzewały w szkółce z 
niezwykle starannie wyselek-
cjonowanych nasion. Nasiona 
pobrano z tzw. drzew matecz-
nych rosnących na terenie 
całego pomorza. To najsilniej-
sze, największe i najlepiej do-
stosowane okazy rosnące na 
tym terenie. Wybór poprze-

dzono specjalistycznymi ba-
daniami w laboratoriach, na 
podstawie których wybrano 
ponad 40 dębów szypułko-
wych o największej wartości 
genetycznej. 

Jak mówią sami leśnicy to 
bardzo skomplikowany pro-
ces trwający latami, podczas 
którego nie może zostać 
pominięty żaden czynnik. 
Nawet grunt, w którym posa-
dzono sadzonki został staran-
nie sprawdzony pod wzglę-
dem jakości. Ponadto każde 

drzewko zostało oznaczone 
numerem pozwalającym po-
wiązać go z „rodzicem”. Dla-
tego z przyjemnością mo-
żemy poinformować, że w 
tak niezwykłym wydarzeniu 
uczestniczyli pracownicy 
Gminy Kobylnica oraz Wójt 
Gminy Leszek Kuliński. Każdy 
nich posadził swoje drzewka, 
a trzeba było zrobić to bar-
dzo ostrożnie ze względu na 
ich unikalność. O sadzeniu 
lasów często mówi się, że to 

inwestycja w przyszłość, ale w 
tym przypadku owoce opisa-
nej pracy rzeczywiście będą 
zbierać następne pokolenia. 
Pierwszy zbiór nasion z zasa-
dzonych dębów przewidywa-
ny jest dopiero na 2075 rok, 
a więc za ponad 50 lat. Przez 
ten czas dorastające drzewa 
będą mogły się krzyżowo za-
pylać i wymieć się najlepszy-
mi cechami genetycznymi, co 
poskutkuje wydaniem jesz-
cze silniejszego potomstwa. 

To bardzo ważne w kontek-
ście zachodzących zmian 
klimatycznych, które mogą 
okazać się zabójcze dla gorzej 
dostosowanych roślin. 

Oprócz plantacji nasien-
nych dębów szypułkowych, 
w regionie powstaną jeszcze 
trzy inne.             W skali ca-
łego są bardzo rzadkie, dla-
tego też tym bardziej należy 
się cieszyć, iż taka inicjaty-
wa miała miejsce niedaleko 
Gminy Kobylnica.   

Od stycznia 2022 roku wchodzą nowe stawki.

Sadzenie dębów
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Sukces młodych judoków z Kończewa

Turniej Tenisa Stołowego w Kwakowie

Samorządowcy zagrali 
w siatkówkę w Kobylnicy13 listopada w Gdyni odbyły się XXX Jubileuszowe Mistrzostwa 

Pomorza w Judo Dzieci im. Wiesława Sawickiego i kmdr Stanisława 
Filipiaka. Organizatorem turnieju był WKS FLOTA” Gdynia, Urząd 
Miejski w Gdyni oraz Akademia Marynarki Wojennej Gdyni.

W pierwszą sobotę listopada, pracownicy samorządów z terenu 
Powiatu Słupskiego spotkali się w hali Szkoły Podstawowej 
w Kobylnicy, aby na boisku rozstrzygnąć, kto w tym sezonie najlepiej 
gra w siatkówkę. Drużyna gospodarzy, czyli Gminy Kobylnica, 
okazała się niezbyt gościnna, ale tylko i wyłącznie na boisku.

W zawodach startowa-
ły zawodniczki i zawod-
nicy z Pomorza a także 
z województwa warmiń-
sko-mazurskiego. Udział 
w zawodach wzięli także 
młodzi judocy z naszej 
Gminy. Uczniowski Klub 
Sportowy „Orzeł” Kończe-
wo reprezentowali Maciej 
Wrześniak i Piotr Kłobuch.

Zawodnicy spisali się 
bardzo dobrze zdobywa-
jąc dwa medale. Maciej 
i Piotr są ambitni i walecz-
ni, systematycznie uczest-
niczą w treningach judo 
w Kończewie co przynosi 
wymierne efekty. Na szcze-
gólne wyróżnienie zasłu-
żył Piotr Kłobuch, który 
przygodę z judo rozpoczął 

dopiero w tym roku i był 
to jego pierwszy start na 
zawodach judo - od razu 
z takim sukcesem. Piotrek 
stoczył cztery walki, w tym 
trzy wygrał przed czasem. 

Nieznacznie lepszy oka-
zał się dopiero przeciwnik 
z Gdańska, któremu Piotr 
uległ w finale zdobywa-
jąc srebrny medal. Maciej 
stoczył trzy walki i zdobył 

ostatecznie brązowy me-
dal. Do startu zawodników 
przygotowała trenerka mgr 
Dorota Prokopiuk – 2 DAN.

Mamy nadzieję, że chęt-
nych do uprawiania judo 
w Gminie Kobylnica nie 
zabraknie. Podopieczni 
klubu świetnie radzą so-
bie na arenach wojewódz-
kich i ogólnokrajowych 
nie ustępując zawodnikom 
z dużych miast. Poza tym 
mają możliwość rozwijać 
swoje umiejętności i spraw-
ność fizyczną na zajęciach 
i zawodach. Zapraszamy na 
treningi judo do Kończewa 
w poniedziałki, środy i piąt-
ki w godz. 16:30-18:00.

Z okazji Święta Niepod-
ległości 11 listopada w sali 
gimnastycznej Szkoły Pod-
stawowej im. Polskich Olim-
pijczyków w Kwakowie od-
był się Gminny Turniej Tenisa 

Stołowego o Puchar Wójta 
Gminy Kobylnica. W turnie-
ju wzięło udział 30 ponad 
zawodników, którzy rywali-
zowali w dwóch kategoriach 
wiekowych z podziałem na 

płeć. Zwycięzcy oprócz oka-
załych pucharów wygrali 
vouchery na sprzęt sporto-
wy. Organizatorem turnieju 
była Gmina Kobylnica oraz 
UKS Olimpijczyk.

Po roku przerwy spowodo-
wanej pandemią Covid-19, 6 
listopada kobylnicka hala spor-
towa została areną II Amator-
skiego Turnieju Pracowników 
Samorządowych w Siatkówce 
o Puchar Starosty Słupskiego. 
Pierwszy turniej przed dwo-
ma laty zwyciężyła w Jezierzy-
cach drużyna Gminy Kobylnica 
i stąd zawody odbywały się 
tym razem na naszym terenie. 
Na turniej stawiły się drużyny 
Starostwa Słupskiego, Gminy 
Słupsk, Urzędu Miasta Słupsk, 
Gminy Kępice oraz Gminy Ko-
bylnica. Zawody otworzył Wójt 
Gminy Kobylnica, Leszek Kuliń-
ski, a później były już wyłącznie 
emocje sportowe.

Grano systemem każdy z każ-
dym. W pierwszym meczu za-
wodów gospodarze z Gminy 
Kobylnica dali się początkowo 
zaskoczyć bardzo dobrze dys-
ponowanym w tym pojedynku 
zawodnikom Urzędu Miasta 
Słupska. Kobylniczanie osta-
tecznie przechylili w tym me-
czu szalę zwycięstwa na swoją 
korzyść, ale po dwóch bardzo 
zaciętych setach 25:18 i 25:19.

W równolegle rozgrywa-
nym meczu drużyna Starostwa 
Słupskiego pewnie pokonała 
Gminę Kępice 2:0. Te dwa ze-

społy zgodnie wygrywały swoje 
mecze, aż w czwartej kolejce 
doszło do bezpośredniego 
pojedynku Gminy Kobylnica 
ze Starostwem Powiatowym. 
W pierwszym secie zawodnicy 
Gminy Kobylnica zagrali swo-
ją najlepszą i popisową partię 
zwyciężając w nim 25 do 6! Jed-
nak w tym momencie pojawił 
się w kobylnickiej hali Starosta 
Słupski, Paweł Lisowski, który 
nie mógł uczestniczyć w zawo-
dach od początku, ze względu 
na wcześniej uzgodnione obo-
wiązki. Obecność swojego szefa 
tak zmotywowała zawodników 
Powiatu, że w drugim secie to 
oni przejęli inicjatywę. To był 
chyba najlepszy set w całym 
turnieju. Mocne ataki zawodni-
ków z Kobylnicy w niesłychany 
sposób bronili siatkarze drużyny 
Powiatu. W jednej z akcji obroni-

li aż 4 niesłychanie mocne zbicia 
atakującego z Kobylnicy. Walka 
zakończyła się grą na przewagi 
i o przysłowiowy włos drugiego 
seta wygrali również siatkarze 
kobylnickiego urzędu. Ostatecz-
ny wynik to 26:24 i 2:0 w setach.

W innych spotkaniach rów-
nież dużo się działo. Żadna z dru-
żyn nie chciała odpuścić. Dwa 
mecze pomiędzy Gminą Kępice 
i Gminą Słupsk oraz Gminą Kę-
pice i Urzędem Miasta Słupska 
po dwóch setach wymagały 
rozstrzygnięcia w tie-breakach, 
a to ostatnie spotkanie zadecy-
dowało dopiero o ostatecznej 
klasyfikacji zawodów, która na 
koniec prezentowała się nastę-
pująco:

1 miejsce – Gmina Kobylnica 
– 8 pkt. – 8:0 w setach

2 miejsce – Starostwo Powia-
towe Słupsk - 7 pkt. – 6:2 w se-
tach

3 miejsce – Urząd Miasta 
Słupsk – 6 pkt. – 4:5 w setach

4 miejsce – Gmina Kępice – 5 
pkt. – 3:7 w setach

5 miejsce – Gmina Słupsk – 4 
pkt. – 1:8 w setach

Oprócz zwycięzców, czyli każ-
dej z drużyn, która pojawiła się 
tego dnia w Kobylnicy - bowiem 
w tym turnieju wygrał sport, 
integracja kolegów po fachu 
z różnych urzędów Powiatu 
Słupskiego i przede wszystkim 
dobra zabawa - przyznano tak-
że dwie nagrody indywidualne. 
Najlepszą zawodniczką zawo-
dów uznano Katarzynę Zagoż-
dżon ze Starostwa Powiatowe-
go, a najlepszym zawodnikiem 
został Tomasz Biel z Gminy Ko-
bylnica. Obydwa wyróżnienia 
były zresztą jednogłośne i jak 
najbardziej zasłużone. 

Drużyna Gminy Kobylnica 
wystąpiła w składzie: Tomasz 
Biel (kpt.), Aleksandra Olejar-
czyk, Emilia Sokołowska, Janusz 
Mielczarek, Radosław Sawicki, 
Ryszard Roda, Kamil Stegienta, 
Aneta Lemcio, Anna Kowalecz-
ka oraz Maciek Stojecki. Zawody 
sędziowali panowie Piotr Zduń-
ski i Krzysztof Serafin.
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HOROSKOP
BARAN 
21.03-20.04
Prognoza taro-
ta:/Paź buław; 
As mieczy; kró-
lowa denarów/

Zachowaj czujność w dniach 
5-11 grudnia, aby nie zasko-
czyła Cię niemiła niespodzian-
ka. W drugim tygodniu poczu-
jesz przypływ energii i chęci 
do działania i jest to najlepszy 
czas byś zajął się pracą. Dużo 
wysiłku włożysz, by osiągnąć 
również sukces finansowy, 
jednak nie rób tego kosztem 
swojego zdrowia. Nie porywaj 
się na coś, co może Cię prze-
rosnąć. Najpierw oceń swoje 
możliwości i nabierzesz pew-
ności, że podołasz zadaniu. 
Po burzliwym okresie w sferze 
uczuciowej nastąpi spokój, 
stabilizacja i szczęśliwość. Po-
staraj się więcej czasu i uwa-
gi poświęcić swojej rodzinie. 
Spotkania bożonarodzeniowe 
z bliskimi bardzo korzystnie 
wpłyną na wasze rodzinne re-
lacje i Twoje samopoczucie.
RADA: Dla zachowania równo-
wagi potrzebna jest zarówno 
praca jak i wypoczynek.

BYK 
21.04-21.05
Prognoza taro-
ta:/Słońce; Dzie-
siątka kielichów; 

Koło fortuny/
Grudzień to okres wielu 
zmian w Twoim życiu. Wypeł-
niać Cię będzie wewnętrzne 
przekonanie, że poradzisz 
sobie z każdym zadaniem. 
Jeżeli w pracy pojawią się 
jakieś trudności spowodo-
wane przez nielojalnego 
współpracownika, niekon-
trolowanych emocji to też 
sobie z tym problemem po-
radzisz. W dniach 6-8 grud-
nia unikniesz pomyłek, jeżeli 
nie ulegniesz roztrzepaniu 
i rozkojarzeniu, a skupisz się 
na wykonywanym zadaniu. 
Twoja rodzina i przyjaciele 
ogłoszą wszem i wobec, że 
jesteś prawdziwym skar-
bem, a Twoja pomoc okaza-
ła się dla nich nieoceniona 
i bardzo potrzebna. W Twoim 
związku partnerskim nastąpi 
radosny czas. Wspólne przy-
gotowania do świątecznych 
spotkań z rodziną i przyja-
ciółmi wprowadza miłą, har-
monijną atmosferę i dobre 
emocje. Na wszelki wypadek 
oszczędzaj gardło.
RADA: Niech Cię nie opusz-
cza dobry nastrój.

BLIŹNIĘTA
22.05-21.06
Prognoza ta-
r o t a : / R y c e r z 
denarów; 9 kie-

lichów; Król kielichów/
W firmie mogą nastąpić 
pewne zmiany korzystne 
dla Ciebie. Dzięki profesjo-
nalizmowi umocnisz swo-
ją pozycję w firmie. Uda 
Ci się też naprawić błędy 
i wyjść finansowo na plus. 
W dniach 6-8 XII zacho-
waj dużą ostrożność, gdyż 
w tym czasie możesz zgubić 
pieniądze lub paść ofiarą 
kradzieży. Pod koniec mie-
siąca pewna osoba prze-
każe Ci ważne informacje, 
których dotąd nie mogłeś 
uzyskać. Zrób wszystko, aby 
informatorowi nie okazy-
wać niechęci, gdyż w nieda-
lekiej przyszłości jego po-
moc okaże się dla Ciebie 
niezbędna, aby załatwić 
sprawę o której Cię poinfor-
mował.
RADA: Otwórz się na nie-
spodzianki, bo one popra-
wią Ci nastrój.

RAK 
22.06-22.07
Prognoza ta-
rota:/7 buław; 
Król denarów; 

Paź kielichów/
Możesz sobie pogratulować, 
ten rok nie należał do najła-
twiejszych, ale udało Ci się 
pokonać problemy, a Two-
je życie zmierza w dobrym 
kierunku. Otworzą się przed 
Tobą nowe możliwości roz-
woju zawodowego. Trzymaj 
się planów, by nie popełnić 
błędu, uważaj na propozycje, 
które padną w tym miesią-
cu. Naucz się czytać między 
wierszami. Jeżeli zachowasz 
trzeźwy osąd i będziesz kon-
sekwentnie realizować pod-
jęte zadanie to na pewno 
podołasz wyzwaniom i od-
niesiesz sukces. Pod koniec 
grudnia pomiędzy 28-30 
mogą powstać rodzinne spo-
ry, aby je rozwiązać powin-
niście spędzać więcej czasu 
we własnym gronie rodzin-
nym i rozmawiać. Rozmawiać 
z najbliższymi, aż sprawy się 
wyjaśnią. W sferze uczucio-
wej też mogą pojawić się ja-
kieś niejasności, ale na szczę-
ście uda się je wyjaśnić dzięki 
szczerości i zrozumieniu po-
trzeb drugiej osoby.
RADA: Humor mogą popra-
wić Ci przyjaciele.

LEW 
23.07-23.08
Prognoza taro-
ta:/Moc; As kieli-
chów; Świat/

Mijający rok był dla Ciebie 
w miarę udany. Pomyślny wiatr 
będzie wiać w Twoje żagle i Two-
ich bliskich. Jeżeli uwierzysz 
w siebie będziesz mógł osiągnąć 
każdy cel. Na brak pracy na-
rzekać nie będziesz. Mogą być 
trudności w pogodzeniu spraw 
domowych z zawodowymi. Bę-
dzie to też dobry czas na naukę 
i rozwój na kursach, szkoleniach 
i warsztatach. Możesz zająć się 
remontem lub przemeblowa-
niem domu. Powinieneś więcej 
czasu i uwagi poświecić swoje-
mu partnerowi, a życie uczucio-
we stanie się wyjątkowo miłe 
i pełne romantycznych chwil. 
W tym świątecznym czasie skup 
się również na potrzebach reszty 
domowników. Wspólne celebro-
wanie waszych świątecznych 
tradycji bardzo korzystnie wpły-
nie na wasze relacje. W domu 
będzie panowała cudowna 
atmosfera pełna miłości, rado-
ści i harmonii. Los dodatkowo 
obdarzy Cię odwagą i pomoże 
z każdej sytuacji wydobyć to, 
co najlepsze.
RADA: Naucz się traktować do-
brze także siebie.

PANNA 
24.08-23.09
Prognoza taro-
ta:/ 3 Buław; 8 

mieczy; Równowaga/
Mijający rok był dość cieka-
wy, było w nim sporo zwro-
tów akcji, które umożliwiły Ci 
rozwój zawodowy i osobisty. 
W tym miesiącu uda Ci się 
zrealizować ciekawy pomysł, 
pomyślnie zamknąć Twój 
projekt i zakończyć ważne 
negocjacje. Twój dom bę-
dzie oazą spokoju i relaksu. 
Święta w radosnej atmos-
ferze spędzisz z bliskimi, 
dzięki temu naładujesz się 
pozytywną energią z którą 
wejdziesz w następny rok. 
Pomiędzy 16-21 grudnia uni-
kaj jakichkolwiek prowokacji 
wobec partnera, wówczas 
możesz uniknąć niemiłej sy-
tuacji. W razie czego, jeżeli 
się nie powstrzymasz dzia-
łaj szybko, by wyjaśnić cała 
sytuację. Użyj dyplomacji, 
a sprawy zaczną się układać 
po Twojej myśli. Okaż mu 
więcej miłości i troski, wkrót-
ce nadejdzie dobra passa.
RADA: Niech cierpliwość bę-
dzie Twoim priorytetem.

WAGA 
24.09-23.10
Prognoza ta-
rota:/ As dena-
rów; Sąd Boży; 

Diabeł/
Grudzień wprawi Cię w opty-
mistyczny nastrój. Wielkodusz-
ność, miłość i wspaniałomyśl-
ność okazywana w domu 
bliskim, a także poza domem 
powróci do Ciebie z podwójną 
siłą. Będzie to wspaniały czas 
na szczere rozmowy z bliski-
mi, które pomogą oczyścić 
atmosferę w domu i zbliżą Cię 
z partnerem. Ten rok zakoń-
czy się wyjątkowo pomyślnie, 
więc z nadzieją możesz patrzeć 
w przyszłość. Wszelkie ograni-
czenia uda Ci się pokonać, a po-
mysły zrealizować z sukcesem. 
6 grudnia ktoś wyciągnie do 
Ciebie pomocną dłoń i pomo-
że odnaleźć zgubioną drogę. 
Ta relacja w przyszłości może 
przynieść wiele dobra. Los 
może wystawić Cię na pokusę, 
ale masz rozum i własną wolę, 
więc możesz zachować umiar 
lub nie. Wybór należy do Ciebie. 
Gwiazdy radzą byś docenił swo-
ją drugą połowę, bo może czuć 
się zaniedbana i osamotniona. 
Obdarz ją dobrymi słowami 
i gorącymi uczuciami, a ona od-
płaci Ci tym samym.
RADA: Szczodrość wróci do Cie-
bie pomnożona.

SKORPION 
24.10-22.11
Prognoza taro-
ta:/ 3 denarów; 
księżyc; 5 buław/
W tym miesiącu 

odkryjesz, że znajdujesz się na 
właściwej drodze. Dzięki intu-
icji, wrażliwości dotrzesz do ob-
ranego celu. W pracy będziesz 
doceniony dzięki sumienności, 
konsekwencji i odpowiedzial-
ności, w związku z tym możesz 
liczyć na awans, stabilizację fi-
nansową i poprawę warunków 
pracy. W tym świątecznym mie-
siącu łatwiej Ci będzie dogady-
wać się z ludźmi, nawet uda Ci 
się przeciągnąć na swoją stronę 
oponentów. W Twoim domu 
święta rodzinne będą wprost 
sielankowe, jedne z najpięk-
niejszych. W sferze uczuciowej 
pełna równowaga, ciepłe re-
lacje i wzajemna serdeczność. 
Pamiętaj o wsparciu i ciepłych 
uczuciach dla całej rodziny 
i przyjaciół.
RADA: Kontroluj swoje wydat-
ki, aby nie przekroczyć granic 
swoich możliwości finanso-
wych.

STRZELEC 
23.11-21.12
Prognoza ta-
rota:/ 7 Kieli-
chów; 5 mie-

czy; 8 denarów/
mijający rok zakończy się po-
myślnie, pojawia się bardzo 
dobre perspektywy dalszego 
rozwoju zawodowego. Dzięki 
swoim pomysłom i ich reali-
zacji osiągniesz zaplanowy 
cel, co zostanie zauważone 
i docenione poprzez szefo-
stwo firmy poprzez premię 
i awans. W okresie od 5 do 
11 grudnia unikaj ryzyka 
i brawury, działaj zgodnie 
z obowiązującymi przepisa-
mi, by sobie nie zaszkodzić. 
Twój gościnny dom w okresie 
świątecznym będzie pękał 
w szwach z powodu wizyt 
gości różnej maści: krewnych, 
przyjaciół i znajomych. Wszy-
scy będą się świetnie bawić. 
Los Cię będzie kusił, ale Ty 
nie nadużywaj powodzenia 
u płci przeciwnej, bo może się 
to skończyć żałośnie. Lepiej 
kontroluj serce, by nie wzięło 
góry nad rozsądkiem.
RADA: Umiar i zdrowy rozsą-
dek są nie do przecenienia.

KOZIOROŻEC 
22.12-20.01
Prognoza ta-
rota:/ 8 buław; 
Papież; Kochan-
kowie/

Atmosfera zbliżających się 
Świąt Bożego Narodzenia bę-
dzie miała ogromny wpływ na 
doskonałą atmosferę w domu, 
rodzinie wśród przyjaciół i pra-
cy. Dla Ciebie i Twoich bliskich 
mijający rok zakończy się po-
zytywnie. Duży ładunek energii 
i radości sprawią, że będziesz 
odnajdywać prawdziwą przy-
jemność zajmując się nawet 
drobnymi sprawami. W sferze 
zawodowej nadszedł czas na 
nowe przedsięwzięcia, wreszcie 
ruszysz do przodu z cała mocą. 
Bardzo pomocne będą dyscy-
plina i wytrwałość. Swoich cie-
kawych pomysłów nie chowaj 
do szuflady, gdyż są one warte 
realizacji. W sferze uczuciowej, 
może się wiele zmienić na lep-
sze, jeżeli otworzysz się na mi-
łość. Twój związek uczuciowy 
będzie mieć szansę na speł-
nione, szczęśliwe i harmonijne 
pożycie. Od partnera możesz 
otrzymać cudowny prezent. 
Dbaj o swoja kondycję psy-
chiczną i fizyczną.
RADA: Zawsze oddzielaj życie 
zawodowe od prywatnego.

WODNIK 
21.01-18.02
Prognoza taro-
ta:/ 4 Mieczy; 
Paź denarów; 
5 kielichów/

Dzięki swoim umiejętno-
ściom, odwadze i zdecydo-
waniu uda Ci się spektakular-
nie zakończyć swój projekt. 
W uznaniu Twego osiągnięcia 
szefostwo okaże się bardzo 
hojne. Grudzień będzie dla 
Ciebie najprzyjemniejszym 
miesiącem w tym roku. Swoją 
uwagę skupisz na sprawach 
domowych i rodzinnych, na 
przygotowaniu tradycyjnych 
świąt. Rodzinne spędzenie 
świąt wzmocni wasze więzi, 
a relacje staną się serdecz-
niejsze. Przedświąteczna aura 
pomoże Ci przywrócić zgodę 
w rodzinie i załagodzić spory 
na długi czas, a wszystko to 
uczynisz z imponującym spo-
kojem. W sferze uczuciowej 
nastąpią pomyślne zmiany. 
Wspólne wykonywanie domo-
wych czynności związanych 
z przygotowywaniem świą-
tecznych spotkań rodzinnych 
sprawią, że temperatura wa-
szych uczuć bardzo wzrośnie, 
a relacje będą się zacieśniać. 
Szczególną ostrożność powi-
nieneś zachować w dniach 
5-11 grudnia, aby nie do-
świadczyć jakiegoś urazu.
RADA: nie zaniedbaj swo-
ich przyjaciół.

RYBY 19.02-20.03
Prognoza tarota:/ 
3 kielichów; Za-
wieszony; 2 De-
narów/

Nie obawiaj się zmian. Przed 
Tobą otwiera się szansa na 
rozpoczęcie czegoś nowego, 
jeżeli masz jakieś pomysły 
to zajmij się ich realizacją, 
a na pewno uda Ci się osią-
gnąć cel. Odniesiesz sukces 
finansowy, który już spisałeś 
na straty. W tym miesiącu 
rodzina będzie dla Ciebie 
najważniejsza. Nastrój świą-
teczny sprawi, że będziesz dla 
bliskich cierpliwy, serdeczny, 
wyrozumiały i zrobisz wszyst-
ko, aby były to najpiękniejsze 
spotkania świąteczne wa-
szej rodziny, przyjaciół. Na 
początku grudnia uda Ci się 
spełnić najskrytsze marzenie. 
W sferze uczuciowej będzie 
to piękny czas na miłość, ro-
mansowanie, randki.
RADA: Kontakt ze sztuką, mu-
zyką może zaspokoić twoje 
potrzeby duchowe.

Przygotowała Tarocistka Anitar, tel. 507 642 011NA GRUDZIEŃ
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